
VEREE NIGING

TER BEOEFENING VAN DE KRIJGSWETENSCHAP.

1874- IS'TÖ.

Verslag der Luitengewone bijeenkomst van den 16en April 1875.

De Voorzitter, de heer Knoop, opent de vergadering, en deelt
mede dat het lid van het Bestuur, de heer Kretzer, wegens zijne
veelvuldige bezigheden in de onmogelijkheid verkeert om die
betrekking langer te bekleeden. Het Bestuur had dien heer
gaarne in zijn midden behouden , maar het kan niet anders doen
dan de redenen billijken, welke hem in zijn besluit geleid hebben,
en daarom neemt het zijn ontslag aan. Evenwel behoeft, volgens
het Reglement, geen aanvulling van het Bestuur plaats te hebben
vóór het volgende vereenigingsjaar.

Aan de orde is in de eerste plaats de behandeling van het
voorstel tot het uitkeeren van eene subsidie aan het weekblad
Pro Patria. Volgens het Reglement kan de beslissing over dit
voorstel alleen genomen worden door de leden die ter vergadering
aanwezig zijn. Intusschen meende het Bestuur dat velen belang
zouden stellen om de meening der buitenleden te kennen, dewijl
die invloed zou kunnen hebben op de stemming. Het Bestuur
noodigde daarom die leden uit, om hunne beschouwing of beden
kingen over dat voorstel te kennen te geven. Aan dien wensch
is door velen voldaan, en de Voorzitter geeft nu aan de Verga
dering verslag van de brieven, welke bij het Bestuur zijn inge
komen. Zij zijn van den volgenden inhoud:
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Helder, 28 Maart 1875.

I. Aan hel Bestuur der Vereeniging tol
beoefening van de Krijgswetenschap.

Mijne Heeren!

Naar aanleiding van uwe circulaire van den 15 Maart 1875,
zijn de alhier aanwezige leden onzer Vereeniging bij elkander ge
komen, om de daarin behandelde onderwerpen te bespreken.

Als resultaat van die bespreking, heeft uw correspondent de
eer het navolgende ter uwer kennis te brengen:

Tegen het voorstel tot het uilkeeren van een subsidie aan
het weekblad Pro Patria werden vele bezwaren in het midden
gebracht, die ik in de volgende hoofdpunten resumeer:

Allereerst meende men dat het volstrekt niet op den weg der
Vereeniging ligt, om subsidiën aan periodieke militaire geschriften
of bladen te verleenen; de Vereeniging moet trachten door hare
vergaderingen en het uitgeven van hare verslagen aan de leden,
aan haar doel te beantwoorden; verder moeten hare bemoeiingen
niet gaan.

Ten tweede achtte men het voorstel in elk geval thans ontijdig,
nu eerst onlangs uitgebreide discussiën zijn gehouden over eene
noodig geachte verhooging van contributie voor de Vereeniging
zelve, waarvan de finantiëele toestand sedert eenige jaren steeds
achter uitgaande werd geconstateerd.

Dat het weekblad Pro Patria der Vereeniging tot orgaan zoude
dienen, achtte men geheel onnoodig. Behalve dat de Vereeniging
zelve alles, wat op hare vergaderingen behandeld wordt, aan
hare leden mededeelt, zorgt de dagbladpers bovendien steeds voor
spoediger en meer algemeene verspreiding van het behandelde dan
Pro Patria in staat zoude zijn te doen. In de groote bladen-kan
men den tweeden dag na eene vergadering verslagen vinden,
waaronder er zijn die in geen enkel opzicht voor die van Pro
Patria behoeven onder te doen.

Enkele leden meenden dat het gehalte van Pro Patria niet
van dien aard was, om materiëelen steun aanlokkend te maken.

Ten slotte verklaarden zich van de 12 aanwezige leden 11
legen het gedane voorstel.
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Tegen het ontwerp-Reglement werden geene bedenkingen gemaakt.

Van het Bestuur voornoemd

de Dienstw. Dienaar en Correspondent te Beider,

Alting von Geüsau.

II. Aan den heer Secretaris der Vereeniging
w tol beoefening van de Krijgswetenschap.

WelBd. Gestr. Heer.

Ik heb de eer TJ WelEd. Gestr. bij dezen mede te deelen dat
ik, ten gevolge van de circulaire van het Bestuur der Vereeniging
ter beoefening der Krijgswetenschap, door middel eener lijst bij
de leden te Nijmegen heb geïnformeerd hoedanig zij dachten om
trent het voorstel om eene subsidie van ƒ 400 aan het weekblad
Pro Patria te geven.

Van de 23 leden zijn er 16 voor, 3 tegen, waaronder de
ondergeteekende.

Over het algemeen is het idéé der leden die tegengestemd
hebben, dat zij er het nut niet van inzien om zulk eene belang
rijke som uit te keeren. De Vereeniging houdt zich bezig met
het beoefenen der krijgswetenschap door middel van voordrachten,
welke dan later in verslagen worden rondgezonden voornamelijk
ten dienste der buiten ’s Hage woonachtige leden, zoodat het
volgens inzien der heeren tegenstemmers niet noodzakelijk is om
een orgaan voor de Vereeniging te hebben.

De overige leden konden wegens afwezigheid niet stemmen.
Met achting

Uw WelEd. Gestr. Dienstw. Dn.

O. J. A. Schwarz.

III. Maastricht, 1 April 1875.

Ondergeteekenden, leden der Vereeniging ter beoefening van de
Krijgswetenschap, kennis bekomen hebbende der circulaire dd. 15
Maart jl. aan de leden van bovengenoemde Vereeniging gericht,
hebben de eer aan het Bestuur dier Vereeniging, in antwoord op
die circulaire mede te deelen, dat zij bezwaar maken tegen het 
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verleenen eener subsidie van 400 gulden aan de redactie van het
weekblad Fro Patria, en zulks in. hoofdzaak omdat, volgens het
Reglement der Vereeniging, het buiten hare bedoeling ligt met
geldelijke bijdragen weekbladen als anderszins te ondersteunen, al
hebben ook de redactiën van die weekbladen enz. door hunne
richting en beginselen aanspraak op ieders sympathie.

Ten andere is in de algemeene vergadering van 30 December
1874 bepaald dat de contributie afhankelijk is van het saldo in
kas, en is toen uitgemaakt, dat bij minder saldo dan 800 gulden
de contributie met één gulden wordt verhoogd.

Deze bepaling is gemaakt, nadat een voorstel tot doorloopende
verhooging van contributie was afgestemd, waaruit gerustelijk
mag worden aangenomen, dat er weinige leden zijn die de verhoogde
contributie wenschen. Door nu dit jaar aan Pro Patria ten gevolge
hiervan , wellicht een ander jaar aan eene andere redactie, subsidiën
te gaan verleenen, zal die verhooging van contributie niet uit
kunnen blijven.

Wij vertrouwen dat onze, aan het geachte Bestuur .der boven
bedoelde Vereeniging medegedeelde opinie, bij het nemen van een
besluit in ernstige overweging zal worden genomen.

Fe Correspondent,
Salomon.

De Leden:
J. L. Mulder. L. J. Soüman.
Niermans. Thijssens.
Van der Wijck. W. J. Van Selm.
J. M. Van Stein Callenfels. Van der Wal.

M. HH.

Potter. Vorstman.
J. F. Muller. Wrede.
Salomon. Spronken.
Gilissen. Van den Broek.
B. J. Mulert. A. Lanzing.

IV a. Vught' 3 4pril 1875.

Naar aanleiding uwer circulaire in dato 15 Maart jl., heeft
de ondergeteekende de eer de navolgende bedenkingen aan het
beter oordeel der Vergadering te onderwerpen.
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Het Ontwekp-Reglement.

Art. 1 (nieuw). Artikel 1 van het bestaande Reglement heeft,
indien hij het wèl begrijpt, meer de strekking, het verspreiden
van heldere begrippen omtrent krijgszaken onder het publiek in
het algemeen — dus onder niet-militairen, — dan dit volgens
art. 1 (nieuw) het geval schijnt te zijn? Wel zegt de „Memorie
van toelichtingdat het doel onveranderd gehandhaafd is, maar
volgens de nieuwe redactie meent de ondergeteekende dit te mogen
betwijfelen: hij ziet daarin meer eene wijziging naar aanleiding
van of overeenkomstig met den feitelijken toestand der „Ver-
eeniging. ”

Welke is die toestand? De ledenlijst geeft daar het antwoord op.
Onder een getal van ruim 1000 leden , komt niet meer dan T\y gedeelte
of 10 °/o niet-militairen voor, namelijk, indien men de leden die
in den rang van officieren bij de schutterij dienen of gediend hebben,
en gepensionneerde militaire officieren niet mederekent. Telt men
er de eerstgenoemden bij (de laatstgenoemden kunnen, volgens
de zienswijze van den ondergeteekende, bezwaarlijk onder het niet-
militaire element gerangschikt worden, met het oog op het hoofd-
doel der „ Vereeniging!”) dan maakt het niet-militaire gedeelte nog
slechts | of 15 °/o van het geheele aantal leden uit.

Het kan niet ontkend worden, dat de „Vereeniging” sedert
hare oprichting zeer in bloei is toegenomen, vooral wanneer men let
op het aantal leden; maar het mag betwijfeld worden, of het
doel in art. 1 (oud) omschreven, bereikt wordt. Na aftrek van
het aantal niet-militaire leden en van de leden in Overzeesche be
zittingen, telt de „Vereeniging” ruim 800 leden, die officier zijn
in werkelijken dienst, d. i. £ gedeelte van het geheele officierskorps
van het Nederlandsche leger! De ondergeteekende wil beknopt
zijn in zijne beschouwingen, en alleen constateeren, dat deze cijfers
duidelijk aantoonen, dat slechts een gedeelte, en wel in hoofdzaak
dat gedeelte van het programma der „ Vereeniging” bereikt werd,
wat daarin — ja het eerst genoemd, maar niet als te bereiken
hoofddoel aangewezen werd.

Het gebeurt elders wel eens, dat instellingen worden veranderd
ter wille van „les hommes en place.” Onwillekeurig dacht de 
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ondergeleekende hieraan, bij het lezen der gewijzigde redactie van
het artikel — en hij voor zich geeft er de voorkeur aan, die van
het bestaande art. onveranderd te behouden, of wel die van art. 1
(nieuw) om te keeren, wijl het zijns inziens hoofddoel moet blijven,
niet om den militair, maar om den niet-militair vóór te lichten
omtrent, op de hoogte te brengen van, en den weg aan te wijzen
in de belangrijke militaire quaestiën en onderwerpen van den tegen-
woordigen tijd; terwijl het onderling beoefenen der, of de onderlinge
oefening in de krijgswetenschap onder militairen eerst in de tweede
plaats het streven zijn moet der „ Vereeniging.” Maar er is meer.

De „Vereeniging” heeft een schoon en grootsch doel voor oogen
gehad. Zij heeft dat doel tamelijk, doch niet krachtig genoeg ge
volgd; zij is het doel veeleer voorbijgestreefd. Zij heeft naast zich
zien ontstaan eene zuster-vereeniging, die met haar op waardige
wijze naar de kroon dingt; ja zelfs eene derde zuster-vereeniging
stond op het punt het getal der fractiën te vormen.

De centralisatie — hieromtrent bestaat geen twijfel — is goed
en nuttig, wanneer zij voortspruit uit een centrum als éénheid
van macht, óf, wanneer de verdeelde arbeidskracht samen werkt in
een zelfde richting, om dat centrnm, die éénheid te vormen, die
hare kracht weer in alle richtingen uitstraalt; maar wanneer de
centralisatie ontstaat uit gebrek aan éénheid; wanneer derhalve
elke aldus verdeelde kracht eene éénheid, een centrum op zich
zelf vormt, dan wordt geen kracht uitgeoefend — da&r bestaat
geen kracht 1

Het denkbeeld, om den werkkring der „Vereeniging” uit te
breiden en in ruimeren zin toe te passen, is niet nieuw: nog in
de bijeenkomst van 30 December 1874 werd in dien zin eene
lans gebroken door den toenmaligen secretaris, den heer Hoogenboom,
alsmede door den penningmeester den heer Van den Burg.

De groote hoeveelheid grondstoffen, die sedert eenige jaren voor
het krijgswezen ter verwerking opgehoopt ligt; het vrij groote
aantal militaire periodieke en andere geschriften, bij een betrek
kelijk beperkt getal lezers in ons kleine land, tengevolge waarvan
onder de eerstgenoemde geschriften periodieke aanvallen van epi
lepsie en andere zwaarmoedige verschijnselen zijn waargenomen;
de decentralisatie der militaire litteratuur, berustende op minder 
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krachtige grondslagen, enz. hadden sedert lang, volgens de be-
scheidene zienswijze van den ondergeteekende — in welke ziens
wijze hij door die van anderen versterkt werd, —het wenschelijke
doen uitkomen, om meer eenheid en samenwerking te brengen in
de militaire pers. De Vereeniging ter beoefening van de Krijgsweten
schap was als het ware het aangewezen centrum, vanwaar datgene
had kunnen en moeten uitgaan, wat de ondergeteekende in zijn
in 1872 ontwikkeld program, Leger en Marine, beoogde (1). Bij
gebrek aan voldoende sympathie kon die poging toen geen voort
gang hebben, doch de ondergeteekende zou het ten zeerste toe
juichen, indien het beginsel, in genoemd program vervat, door de
„Vereeniging” werd voortgeplant. Met het oog op deze quaestie —
uitbreiding van den werkkring der „Vereeniging” — acht de
ondergeteekende het dan ook een gelukkig denkbeeld, dat het Bestuur
de wetsherziening thans heeft aan de orde gesteld vóór de beraad
slaging over het voorstel tot het verleenen eener subsidie aan het
weekblad Pro Patria , en is het hem aangenaam, bij deze gelegenheid
zijne zienswijze aan het oordeel der Vergadering te kunnen
onderwerpen.

Art. 26 (nieuw). In verband met de uitbreiding, welke do
ondergeteekende aan de „ Vereeniging ” wenscht gegeven te zien,
acht bij behoud van art. 13 (oud) wenschelijk. Mochten hiertegen
te groote bezwaren bestaan — en hij ontkent het mogelijke daarvan
niet, — dan veroorlooft hij zich de vraag, of het ook overweging
zou verdienen, om de boekwerken enz. die der „Vereeniging” c. q.
toekomen, ten geschenke te geven aan de Bibliotheek van het
Ministerie van Oorlog,- of aan de bibliotheken der Regimenten?

Art. 29 (nieuw). De ondergeteekende geeft de voorkeur aan
den termijn van oproeping, zooals die in het vigeerende Reglement
bepaald is, opdat de leden gelegenheid hebben zich voldoende
te oriënteeren omtrent de te behandelen onderwerpen, en eenigszins
— liever „zooveel mogelijk” — toegerust ter vergadering kunnen
verschijnen. De waarde van het gesprokene hangt geenszins af
van het aantal sprekers, hieromtrent kan wel geen twijfel bestaan;

(1) De inhond van het prospectus door den heer Van Sloten hij dit schrijven
gevoegd geweest, wordt, voor zooveel noodig, hierna weergegeven. 
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maar wanneer dit aantal — cn de ondergeteekende heeft hier
meer in het bijzonder op het oog de sprekers die aan de discus-
siën naar aanleiding van het verhandelde deelnemen — steeds
vrij beperkt blijft — de „Verslagen” getuigen dit—, dan kan
de mogelijkheid ontstaan, dat de vergaderingen worden: bijeen
komsten van een zeker aantal specialiteiten, die ten gevolge van
dien eene zware taak zullen te vervullen en zeker aanspraak op
de dankbaarheid der leden hebben, maar het doel der Vereeniging
wordt dan slechts ten halve bereikt, nam.: het verspreiden van
heldere begrippen omtrent krijgszaken, door middel van de ge
drukte verslagen, nadat zij bevorens verbeterd en aangevuld zijn 
geworden.

Te ’s Gravenhage woont het tennaastenbij x/4 gedeelte van het
geheele aantal leden, waarvan doorgaans niet meer dan 2/G gedeelte
de bijeenkomsten bijwoont. Wanneer nu, zooals de ondervinding
leert, de „onderlinge oefening” ter vergaderingen, tot dezen
kring beperkt, en het aantal sprekers steeds gering blijft, terwijl
de „onderlinge oefening” voor al de andere leden uit de Versla
gen moet geschieden , — dan getuigt deze toestand — de onder
geteekende merkt dit met leedwezen op — niet voor de ontwik
kelingsgeschiedenis der Vereeniging, al nam haar ledental ook een
dubbele vlucht 1 Het zou dan ook ernstige overweging verdienen,
meent hij, om het denkbeeld, nog onlangs door den heer Jeekel
aangegeven — namelijk het houden van vergaderingen ook op
andere plaatsen dan te ’s Gravenhage — te verwezenlijken, tot
meerdere glorie van de Vereeniging ter beoefening van de Krijgs
wetenschap. Ook om die reden wenscht hij den termijn van op
roeping op 14 dagen gesteld te zien. Mocht de Vereeniging ten
gevolge van uitbreiding van haren werkkring een wekelijksch
orgaan vinden, dan zou ook hierdoor geen bezwaar bestaan tegen
het behoud van dien termijn, wijl eventueele uitstelling der bijeen
komsten, zooals de „Memorie van toelichting” bedoelt, geene
verhindering tot mededeeling aan den leden zou tengevolge hebben.

Het Lidy

Van Sloten.
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b. Gedeeltelijke inhoud van het hiervoren bedoeld prospectus.

De geschiedenis van alle tijden heeft geleerd, dat het welzijn
en de ontwikkeling van een staat eng verbonden zijn met de
degelijkheid van zijn krijgswezen. Dit geldt zoowel voor kleine
als voor groote rijken. De ontwikkeling en beschaving welke hieruit
voortsproten, deden in het begin dezer eeuw in Pruisen het
beginsel van algemeenen dienst- of weêrplicht ontstaan, welk be
ginsel den grondslag vormt van de tegenwoordige macht en groot
heid van Noord-Duitschland; welk beginsel vooral na den grooten
krijg van 70/71 de oogen heeft doen opengaan van geheel Europa,
en het lo be or not to be vormt van de verschillende staten,
willen zij levensvatbaarheid blijven bezitten in een tijd, dat de
schoonste theoriën over maatschappelijk leven en welzijn in de
werkelijkheid worden verpletterd door het „ macht gaat boven recht.”

Kleine staten zooals Nederland, kunnen zich inwendig ontwik
kelen in landbouw en scheepvaart, in handel en nijverheid, enz.;
ons land kan de rechten van den mensch en den boom der vrij
heid aankwecken, schooner dan onze voorvaderen dit reeds vóór
drie eeuwen deden; het kan daardoor een voorbeeld wezen van
ontwikkeling en beschaving voor geheel Europa; — maar het zal
dit nimmer kunnen dan onder bescherming van de natie of een
deel der natie zelve.

Zooals de huur-benden en huur-legers, door welke de verschil
lende staten in vroegere tijden lieten strijden voor hunne rechten
en vrijheden, in den aanvang dezer eeuw verdrongen werden door
de volks-legers volgens het stelsel der conscriptie t — evenzoo
zullen voortaan deze legers moeten plaats maken voor legers, die
berusten op het beginsel van algemeenen dienst- of weêrplicht,
d. i. voor echt nationale legers of „het volk te wapen;” omdat het
1°. niet meer de vorsten zijn, die om hunne bijzondere belan
gen, maar de volken die voor hunne rechten en vrijheden strij
den; en 2°. dit de taak niet zijn moet van een gedeelte van het
volk, maar van de gansche natie.

De Nederlandsche staatsburger begint dan ook in te zien, dat
het leger niet eene afzonderlijke kaste maar een deel der natie
vormt, zooals de rechterlijke macht, of elke andere tak van staats
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inrichting dit is; en hij begint te begrijpen, dat ook de belangen
van het leger die der natie zijn.

De deelneming is echter nog niet algemeen. Een groot gedeelte
van het publiek staat nog vreemd tegenover den soldaat en de
militaire wetenschap. Toch grijpt deze laatste zoozeer in het leven
der natie, dat eene meerdere kennis in wijderen kring zeer ge-
wenscht is; want — en wij zeggen het den generaal Knoop die
reeds in 1849 aldus sprak, volmondig na — het is noodig, dat
er een einde kome aan de oude, ellendige vooroordeelen tegen
den krijgsstand, en de gansche natie het leger leere kennen en
hoogachten, en de overtuiging erlange, dat wij, verre van haar
vreemd te blijven, geheel en al tot haar behooren; het is noodig,
bij allen den moed, den krijgsmansgeest, de vaderlandsliefde
levendig te houden, om daardoor weer die veerkracht, die kordaat
heid, dat ridderlijke, dat mannelijke gemoed, die energie welke
onze voorvaderen kenmerkte te verkrijgen, en ons weer te ver
heffen tot dien hoogen trap van volksgrootheid waarop zij eenmaal
stonden, en den Hollandschen — of wil men liever, den Neder-
landschen — naam geëerbiedigd te zien als in de onvergetelijke
dagen van De Witt en De Kuijter.

De ondervinding heeft ook geleerd, dat de militaire wetenschap
en letterkunde na oorlogen van grooten omvang telkens eene
groote schrede voorwaarts is gegaan. De Fransch-Duitsche oorlog
van 70/71 biedt zulk eene rijke stof, zulk een ruim veld ter be
arbeiding aan, dat de militaire literatuur ongetwijfeld eene vlucht
nemen zal, waarin zij die van vorige tijdperken geheel overschaduwt.

De overvloedig voorhanden stof, welke zoovele hulpbronnen
aanbiedt om de ontwikkeling en het gehalte van het leger te be
vorderen; de deelneming van het publiek in de groote militaire
vraagstukken van den dag; die deelneming aan te kweeken tot
krachtige belangstelling; het gemis aan vaste organen der militaire
pers, om zijne denkbeelden, zijne opmerkingen en voorstellen te
kunnen openbaren, anders dan door de bestaande militaire tijd
schriften, welke — zonder dat wij iets op hunne waarde wenschen
af te dingen — slechts over eene beperkte ruimte kunnen be
schikken, of door verspreide geschriften welke slechts onder de
oogen van een klein gedeelte van het publiek komen; het zooveel 
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mogelijk populair maken van de militaire wetenschap, en bij te
dragen tot de ontwikkeling en bevordering van het gehalte en'de
kracht van leger en volk, zooals hierboven is aangegeven; dit heeft
ons tot de overtuiging geleid, en onze meening versterkt, dat de
uitgave van een tijdschrift, hetwelk hierin tegemoet kwam, in eene
wezenlijke behoefte voorzien zou.

Wij wenschen daarom een tijdschrift in het leven te roepen,
dat een waardig orgaan zij van het gansche leger en van de
marine, zoowel in Nederland als in de koloniën; een tijdschrift,
hetwelk ook de publieke opinie weergeeft over alle zaken het
krijgswezen betreffende; een tijdschrift, welks kolommen zullen
openstaan zoowel voor den niet-militair als voor den militair; en
voor onderwerpen welker degelijkheid zal beoordeeld worden door de
redactie of door eene jury, aan wie de stukken zullen worden overgelegd.

Ons doel zal zijn, zooals reeds gezegd is: bij te dragen tot de
ontwikkeling en bevordering van het gehalte der levende strijd
krachten en van het volk; de rechten en belangen van het leger
te verdedigen en zijne belangen te doen gelden; de verbetering
van bestaande toestanden, waar ons die verkeerd voorkomen, te
bevorderen; de regeerings-daden te ondersteunen of te bestrijden,
naarmate zij ons goed of slecht toeschijnen.

Wij zullen geene personen aanvallen of verdedigen, maar zaken.
Het is ons te doen om de waarheid, en niets dan de waarheid.

Om op de hoogte te kunnen blijven van de militaire wetenschap
zou men kennis moeten nemen van alle brochures, periodieke en
andere geschriften, zoowel van het binnen- als van het buitenland.
Dit is niet alleen ondoenlijk, maar zou zeer kostbaar wezen tevens.
Ons tijdschrift moet hierin trachten te voorzien; het moet eene
vraagbaak zijn voor iedereen.

Om over den rijken inhoud te kunnen oordeelen, geven wij
daarvan de volgende schets:

a. Krijgsgeschiedenis: vooral van den nieuweren tijd.
b. Krijg stoetenschappen: als taktiek, strategie, en alles wat op

landmacht en marine betrekking heeft.
c. Hulpwetenschappen: in den meest uitgebreiden zin, als leger-

organisatie, administratie, geneeskundige dienst, onderwijs;enz.
Wij zullen spreken over het actieve leger, de schutterij en

weerbaarheid; over vestingen, forten en verdedigings-liniën; in 
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één woord over de levende en doode strijdkrachten; over organi
satie, sterkte, samenstelling, bewapening, taktiek, kleeding, oefe
ning, verpleging, discipline, enz. enz. Vooral ook over marine.

Wij zullen verder geven maandelijksche overzichten van de
gebeurtenissen, vorderingen en vindingen op het gebied der mili
taire wetenschap, en een kort geschied-verhaal van de ingrijpende
veranderingen in bet krijgswezen der verschillende, vooral naburige
Europeesche staten; gemengde stukken, beschouwingen en schil
deringen van militaire toestanden in populairen vorm, boekbeoor-
deelingen, Regeerings- en Kamer-verslagen over het Hoofdstuk
VIII der staatsbegrooting, enz. enz.

’s Haget 4 April 1875.

V. Jan het Bestuur der Vereeniging ter
beoefening van de Krijgswetenschap,

Mijne Heeren /

Ingevolge de circulaire aan de leden der Vereeniging ter beoe
fening van de Krijgswetenschap, dd. 15 Maart jl., neem ik de
vrijheid U in overweging te geven op de 1° alinea van art. 28
te doen volgen:

„De wijziging of aanvulling der stenografische aanteekeuingen
zal alleen ten doel hebben het gesprokene in beter stijl weer te
geven, zonder in het geringste de strekking of de beteekenis van
het gezegde te veranderen.”

Verder veroorloof ik mij een voorstel van meer ingrijpenden
aard in overweging te geven.

Daar het Bestuur volgens art. 25 sprekers uitnoodigl tot het
houden van voordrachten, is het m. i. niet welvoegelijk zich zei ven
tot' eene spreekbeurt aan te bevelen, en indien zulks al mocht ge
beuren, dan kan dit alleen een gevolg daarvan zijn dat zij, die
zich aanbieden, zich daartoe volkomen gerechtigd waneu.

De meer bescheiden geleerdheid, die zich zelden op den voor
grond plaatst, gaat daardoor voor het algemeene nut verloren, het
geen ik nadeelig acht voor onze Vereeniging. In het belang der
Vereeniging zou ik dan ook gaarne eene wijziging wenschen voor
te stellen, die evenwel met het bestaande beginsel kan samen
gaan, zoodat het dan ook overweging verdient de beide wijzen 
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van behandeling te doen plaats hebben, totdat de ondervinding
zal hebben geleerd welke de beste wijze van regeling is.

Het voorname denkbeeld waarvan ik uitgegaan ben, is geweest
de vergaderingen en verhandelingen het meest vruchtbaar voor de
leden te maken en daardoor tevens aan te sporen tot talrijke op
komst. Het valt toch niet te ontkennen dat zulks wel eenige
aanmoediging verdient, als men het gering aantal opkomende
leden vergelijkt met de opkomst bij vroegere vergaderingen, toen
men zich verdrong om eenigszins nader bij den spreker te komen.

Dit zal dunkt mij beter worden, indien de vergadering overtuigd
is werkelijk goede verhandelingen te hooren. Dit sluit volstrekt
niet in dat zulks nu niet het geval is, en moge het al voldoende
aan de prudentie van het Bestuur overgelaten zijn om alleen die
sprekers uit te noodigen, die bekend staan als sommiteiten op
militair gebied, een onvoorwaardelijke waarborg voor het nut
eener verhandeling is zulks niet, daar het Bestuur niet in kennis
is gesteld met de verhandeling en dus geen bepaalden waarborg
heeft dat geen zaken behandeld worden van specialen aard, die
wel op wetenschappelijke vereenigingen maar niet in onze verga
deringen te huis behooren, en evenmin weet —alleen bij onder
stelling kan weten, waarin men falen kan — of aan het tweede
gedeelte van artikel 1 worde voldaan, het verspreiden van heldere
begrippen omtrent krijgszaken.

Mijn bezwaar is voornamelijk, dat niet al het nut wordt geprofi
teerd, dat eene vereeniging van een zoo groot aantal leden kan opleveren.

Mijn voorstel luidt nu aldus:
De leden der Vereeniging, die geneigd zijn eene verhandeling

te houden, worden uitgenoodigd deze aan bet Bestuur (geteekend
of onder motto) in te zenden. Het Bestuur beoordeelt of de voor
drachten geschikt zijn om te worden behandeld, en heeft het recht
daartoe zich enkele leden toe te voegen. Zij worden op door het
Bestuur te bepalen dagen in behandeling genomen, gedrukt en
door de Vereeniging in eigendom overgenomen tegen een bepaald
honorarium per vel druks.

De onderwerpen zijn geheel vrij, terwijl het Bestuur zich voor
behoudt ook onderwerpen vnn bijzondcren aard als vragen ter
beantwoording aan de orde te stellen.
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Omtrent de hoegrootheid van het te verleenen honorarium per
vel druks, onthoud ik mij van een oordeel en wensch dit over te
laten aan hen, die meer bekend zijn met de in dit opzicht ge
bruikelijke geldelijke belooning.

Met de verschuldigde hoogachting,
Uw Dw. Dienaar,

C. L. W. Mookrees.

VI. ’s Bosch, 7 April 1875.
U. E.

Ingesloten hebben 33 te ’s Bosch woonachtig zijnde leden van
de Vereeniging tot beoefening der Krijgswetenschap, de eer aan
het Bestuur dier Vereeniging hunne bezwaren bloot te leggen,
nopens de verandering van Reglement, voorgesteld bij circulaire
van den 15 Maart, jl.

De onderteekenaren van ingesloten gedrukt schrijven , achten zich
verplicht UE. mede te deelen, dat zij, voor zoovéél doenlijk, dit
schrijven hebben ter kennis gebracht van de medeleden, hier te
lande woonachtig.

De onderteekenaren van nevensgaand schrijven.

Aan het Bestuur der Vereeniging ter be
oefening van de Krijgswetenschap.

Mijne TLeerenl

De lezing Uwer circulaire dd. 15 Maart jl. doet ons zien dat
de wenschen der vergadering van leden der Vereeniging ter beoefe
ning van Krijgswetenschap te ’s Bosch woonachtig, geen ingang
hebben kunnen vinden bij het Bestuur.

Zij behelsden het verzoek, dat er geene besluiten zouden wor
den genomen van finantieelen aard, noch veranderingen worden
gemaakt in het bestaande Reglement, tenzij al de leden der Ver
eeniging hier te lande woonachtig, in de gelegenheid werden ge
steld, hunne stem dienaangaande uit te brengen.

In de bovenaangehaalde circulaire wordt de gelegenheid aan
geboden, bezwaren in te zenden tegen de aan de orde gestelde
onderwerpen, waarvan wij gebruik zullen maken, aanvangende
met het eerste onderwerp:
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Voorstel tol hel uitkeeren van eene subsidie aan het JVeekblad Pro Patria.

Door dit voorstel ondergaat onzes inziens het doel der Veree-
niging eene groote wijziging, waaromtrent eene beslissing niet ge
nomen mag worden door een 40 of 50tal leden, die gewoonlijk
op de vergadering worden aangetroffen, niettegenstaande het ge-
heele ledental ongeveer 1000 bedraagt.

Het doel der Vereeniging wordt in het reglement als volgt
omschreven: .

„Onderlinge oefening in de Krijgswetenschap, algemeene ver
spreiding van heldere begrippen omtrent krijgszaken.”

Wij houden ons overtuigd dat de voorstellers gemeend hebben,
dat het doel onzer Vereeniging door hun voorstel zou worden
bevorderd.

Wy meenen daarentegen dat elke subsidie aan eenig tijdschrift,
week- of dagblad strijdig met dit doel zoude zijn.

Onderlinge oefening in de Krijgswetenschap stelt voorop, dat de
meest uitéénloopende zienswijzen ter sprake kunnen komen en
bediscussieerd worden,

Algemeene verspreiding van heldere begrippen omtrent krijgszaken
kan alleen tot eene vruchtbare overtuiging leiden, als hoorder of
lezer het voor en tegen over de verschillende onderwerpen kan
overwegen.

Onze Vereeniging 'kan daardoor onberekenbaar nut stichten,
maar elke schijn van partijdigheid of vooringenomenheid met
zekere denkbeelden moet worden geweerd.

De roeping van een week- of dagblad is immers anders.
Heeft dat geene richting, geen zekere begrippen, geene leidende

gedachte, dan beeft het ook geen recht van bestaan. De ruimte
in een weekblad beschikbaar, maakt het onmogelijk voor-en tegen
standers naar eisch te doen spreken, en hoe schoon het Programma
van Pro Patria ook is als het zegt: „In speciaal Militaire vraag
stukken stelt de redactie zich geene partij. Zij acht zich niet
geroepen om propaganda te maken voor eenig bepaald stelsel,”
zoo achten wij het toch eene illusie zulks in de practijk te willen
bereiken.

Hetzelfde hoofdbeginsel van volkomene onpartijdigheid, dat 



428

onze Vereeniging moet kenmerken, noopt ons ook voor te stellen
dat er geene wijzigingen in liet Reglement mogen worden gemaakt,
zonder dat alle leden in Nederland gevestigd, hunne stem hier
over kunnen uitbrengen.

Ons zijn feiten bekend, die ons doen vreezen dat, zoo de
in de circulaire bedoelde wijzigingen kunnen worden ingevoerd
door het gering aantal leden dat onze algemeene vergadering be
zoekt, er zekere éénzijdigbeid zal ontstaan, welke lijnrecht in
strijd zoude zijn met het doel onzer Vereeniging.

Op grond van het bovenstaande hebben de ondergeteekenden
de eer aan het Bestuur der Vereeniging ter beoefening der Krijgs
wetenschap voor te stellen, alvorens de behandeling van de pun
ten, vervat in meergemelde circulaire van 15 Maart 1875, ter
tafel worde gebracht, het navolgende voorstel te behandelen:

Aan art. 38 van het Reglement van 28 Augustus 1866 toe te voegen:
Voorstellen tot verandering of wijziging in het Reglement of wel

die van jinantieelen aard, moeten, voor zooveel doenlijk, aan de
beslissing van alle hier te lande woonachtig zijnde leden der Vereeni
ging onderworpen worden.

Hel Bestuur regelt de wijze van stem-opneming.

De Leden:

Andre de la Porte. A. E.
Bannier. W.
Berg. J. R. Van den
Binkhorst. D. W.
Gennep. J. G. Van
Schassert Bert. C. L. A.
Vioelius. C. E. A.
Van der Beek. L. P.
Van Alphen. J. C.
Dyxhoorn. L. C.
Six. Jhr. A. J. B.
V.D. OüDENDYK PlETERSE. H

Opstelten.
Kalis.
Van den Hoff.
Verniers v. d. Loeff.
Wetsblaar.

Grotendorst.
Van Gameren.
Lanschot-Hubrecht,

_ Van
Nierstrasz. N. H.
Nouhüis. G. Van
Plet. W. C.
Rehm. O. A.
Schoorman. W.
Phaff.
Weytingh.

F. Tarel. H. G. Van
Geva erts.
Stolp. H. J. B.
Van Steevering.
H. G. Clerkx Sr.
VV. Goudriaan.
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VU- Bergen-op-Zoom^ 7 April 1875.
Den Heere Secretaris van de Vereeniging

lot beoef. enz.
WelEd.gestr. Heer!

Ik heb de eer U te informeeren, dat alle leden, op twee na,
van de afdeeling Bergen-op-Zoom uwer Vereeniging, tegen het
voorstel zijn om aan „Pro patria” eene subsidie te geven.

Mij is verzocht U daarvan kennis te geven.
Met hoogachting,

Uw dw. dienaar,
C. A. Koorevaar.

Correspondent.
VIII a.

De ondergeteekende heeft de eer nevensgaand adres aan het
Bestuur der Vereeniging ter beoefening der Krijgswetenschap toe
te zenden , met beleefd verzoek daarvan in de Vergadering van den
16 April a. s. mededeeling te willen doen.

Arnhem , 9 April 1875. De Kapitein v. d. G ener alen Staf,
W. Rooseboom.

VIII 1>.
De ondergeteekenden, leden der Vereeniging ter beoefening van

de Krijgswetenschap, vernomen hebbende, dat bij het Bestuur
der genoemde Vereeniging is ingekomen een schrijven, onderteekend
door 20 leden, inhoudende het voorstel, aan het weekblad Pro
Patria eene subsidie van f 400 te verleenen, betuigen bij deze
hunne ingenomenheid met dat voorstel en hebben de eer het in
de gunstige overweging der Vergadering aan te bevelen.

Arnhem, 5 April 1875.
Jorissen. K. Verschoor.
Prohn. De Haes.
Luyken Glashorst. Be rail.
ï*. H. Van Verschuer. Saüeressig.
ScHNEIDER. Kantelaar.
Heitz. Prager.
W. Hingman. E. Van Dijk.
J. A. Kolfp. OVERVELDT.

W. F. le Maitre. Staring.
V. H. Kuijper. Peperkamp.
Zeqers Rijser. II. J. H. Janssen.
H. Laman Trip. A. Greve.
V. d. Horst Bruijn. W. Rooseboom.

1874/75 29
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IX. Utrecht, 9 April 1875.

Aan het Hoofdbestuur der Fereeniging enz.

Mijne Heeren!

Heden ontving ik van eenige leden onzer Vereeniging uit ’s Bosch
een afschrift van een door die leden aan het Hoofdbestuur gericht
schrijven naar aanleiding Uwer circulaire van 15 Maart jl., be
geleid van eene uitnoodiging om eveneens, hetzij coöpereerend
hetzij individueel, een votum uit te lokken te dier zake van de
Utrechtsche leden.

Daar het mij te laat voorkwam om vóór de vergadering van
16 April door het beleggen eener vergadering een collectief votum
te provoceeren, heb ik de mij geworden bescheideh bij de leden
te Utrecht doen circuleeren, om te voldoen aan het verlangen
mijner medeleden te ’s Hertogenbosch, en ieder hunner in over
weging gegeven persoonlijk hun gevoelen omtrent de onderwer-
pelijke zaak kenbaar te maken, voor zooverre men dit wenschelijk
mocht achten.

Hoewel volgens het Reglement der Vereeniging het gevoelen
der leden, die de vergadering niet bijwonen, niet van directen
invloed kan zijn op de stemming, zoo nopen toch zoowel Uwe
circulaire van 15 Maart jl. als het bovenbedoeld schrijven der
leden uit ’s Hertogenbosch mij, U als mijn persoonlijk gevoelen,
omtrent de ter vergadering van 16 April ter tafel te brengen
zaken, te doen kennen: •

1°. dat ik hoogelijk ben ingenomen met Uw voorstel tot het
verleenen van subsidie aan het weekblad Pro Palria.

2°. dat ik, in strijd met de meening der leden uit ’s Bosch,
dien maatregel in geenen deele' in strijd acht met de statuten
onzer Vereeniging.

3°. dat ik mij over het geheel zeer goed vereenigen kan met
de voorgestelde reglementswijziging.

Onder betuiging mijner hoogachting heb ik de eer te zijn,

Uw JDw. Dienaar,

J. K. Kempees.
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X. Gorinchem, 12 April 1875.

Aan het Bestuur der Vereeniging ter beoefening
van de Krijgswetenschap.

Mijne Heer en !

De ondergeteekende, daartoe uitgenoodigd door HH. leden van
voornoemde Vereeniging te dezer plaatse, heeft de eer ter Uwer
kennis te brengen, dat in eene bijeenkomst op Zondag 11 April
jl. gehouden naar aanleiding van de ontvangst eener missive van
HH. leden te ’s Hertogenbosch, met algemeene stemmen beslo
ten is:

1°. Zich geheel te vereenigen met de bezwaren in genoemden
brief geopperd tegen het uitkeeren eener subsidie aan het weekblad
Pro Patria;

2°. Het voorstel, betreffende de toevoeging aan art. 38 vanO O
het Reglement van 28 Augustus 1866, te ondersteunen;

3°. Bovenstaande besluiten op gepaste wijze ter kennis van het
Bestuur der Vereeniging te brengen.

De ondergeteekende,
J. J. SCHLUITER.

XI. Vughtl 11 April 1875.
Aan het Bestuur der Vereeniging tot

beoefening van de Krijgswetenschap.

M. HH.

Toen de ondergeteekende de eer had, naar aanleiding uwer
circulaire van 15 Maart jl., in dato 3 dezer, eenige bedenkingen
in het midden te brengen omtrent punt 2 dier circulaire, meende
hij, dat dit punt ook het eerst ter vergadering in discussie zou
worden gebracht, Hij heeft de eer gehad op eene desbetreffende
vraag, van den Secretaris welwillend ten antwoord te ontvangen,
dat de volgorde der te behandelen onderwerpen nog niet bepaald was
en nader in eene Bestuursvergadering zou worden vastgesteld. De
mogelijkheid bestaat derhalve, dat het eerst aan de orde zal wor
den gesteld het voorstel tot het uitkeeren eener subsidie aan het
weekblad Pro Patria.



432

Ofschoon in beginsel niet tegen bet verleenen van subsidiëu
zijnde, zou de ondergeteekende met leedwezen het voorstel der
22 onderteekenaren zien aannemen, bij aldien dit werkelijk het
eerst werd aan de orde gesteld. Werd het aldus aangenomen vóór
de Wets-herziening, dan zal dit ten gevolge hebben, dat de leden
voor de wonderlijke verrassing zullen staan, dat zij, toegestemd
hebbende in het terugbrengen der contributie op ƒ4, bijaldien
het batig saldo der „Vereeniging” bij het eind van een vorig
werkjaar minder dan f 800 bedraagt (besluit der Algemeene ver
gadering op 30 December 1874 — artikel 14 van het ontwerp-
reglement), die verhoogde — of, wil men liever, meerdere —
contributie zullen betalen voor een geheel ander doel, dan bij
genoemd besluit bepaald werd of ten grondslag lag; —zij zullen
derhalve, wil de „Vereeniging” niet inteeren op de kas, weldra
een verhoogde contributie betalen, ten einde contribueerend lid te
zijn van het weekblad Pro Patria. De ondergeteekende voor zich
acht zulk een toestand niet wensebelijk; hij geeft er de voorkeur
aan, om de quaestie zuiver te stellen, door de prioriteit te geven
aan de Wets-herziening, en in art. 1 het beginsel vast te stellen,
door hem in zijn schrijven van 3 April ontwikkeld.

Mochten het Bestuur en de Vergadering in dien zin beslissen,
dan nog zou de ondergeteekende niet onvoorwaardelijk vóór het
verleenen eener subsidie zijn, maar er de voorkeur aan geven —
immers zoo mogelijk — tot geheelen afkoop van het eigendoms
recht, ten einde het weekblad Pro Patria te doen worden een
zelfstandig orgaan der „Vereeniging.”

Het lid,
Van Sloten.

XII a. Leerdam, 11 April 1875.

Aan het Bestuur enz.

Mijne Hteren!

Van de leden onzer Vereeniging in ’s Hertogenbosch een schrijven
ontvangen hebbende, om bij instemming met de door hen geopperde
bezwaren, dit aan V kenbaar te maken, zoo vermeent de onderge
teekende (de vergadering niet kunnende bijwonen) zijne zienswijze, 
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in tegenstelling van de leden uit den Bosch, aan U kenbaar te
moeten maken.

Hij heeft daarom de eer U de copie te zenden van zijn schrijven
aan de leden in den Bosch. — Met de meeste hoogachting noemt
hij zich

Via dienslw. dien.
C. A. Jeekel.

XII b. Leerdam, 11 April 1875.

Copie. Mijne Heer en /

Uw schrijven van den 8sten dezer heb ik met belangstelling
gelezen, en hoewel ik mij met den inhoud niet vereenigen kan,
betuig ik U mijn vriendelijken dank voor de toezending.

Ik wil het niet bij die kennisgeving laten, maar, zonder cenige
kritiek te willen uitoefenen, mag ik niet verzwijgen, dat uwe
wijziging van art. 38 niet het door U beoogde doel zal bereiken.

Uwe redactie is toch te facultatief; dat „ voor zooveel doenlijk”
laat zooveel uitleg toe, dat, naar mijne bescheidene meening, toch
het Bestuur, of liever de vergadering kan handelen, zooals zij
goeddunkt.

Het vorenstaande is echter niet het doel van dit schrijven; de
bestrijding tot het verleenen van eene subsidie aan „Pro Patria”
is mijn drijfveer.

Mij dunkt dat „Algemeene verspreiding van heldere begrippen
omtrent krijgszaken” niet beter kan beoogd worden, dan dooreen
goedkoop, goed geredigeerd militair weekblad. Noch vergaderingen
door enkelen bezocht, noch de verslagen, die slechts iu handen
der leden komen, zullen zooveel nut kunnen stichten als een goed
militair blad.

Ik beaam volkomen met U dat de week- en dagbladen partij
moeten kiezen, maar in militaire zaken, meen ik, dat de politieke
afscheiding niet zuiver kan zijn. Bovendien, aangenomen dat de
redactie partijdig wordt, zij mag immers geen enkele meening weren,
en dus uwe vrees voor partijdigheid is overdreven.

Indien gij, Mijne Hecren, eens bekend waart met de moeielijk- 
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heden, waarmede de Pro Patria te worstelen heeft, dan zoudt Ge
misschien de pogingen van het Bestuur toejuichen en aan dat
blaadje ook uw steun schenken.

Zijn de financiën goed geregeld — zonder geld is het niet mogelijk
het in stand te houden —komen de leden onzer Vereeniging het te
hulp door het publiceeren van degelijke stukken, dan zal „Pro
Patria” veel bijdragen tot het verspreiden van heldere begrippen
omtrent het krijgswezen.

Mij geenszins voorstellende, dat dit schrijven eenige verandering
in uwe zienswijze zal brengen, zoo reken ik mij echter verplicht
ook mijne denkbeelden aan het Bestuur onzer Vereeniging kenbaar
te maken, hetwelk ik doen zal door de toezending van eene copie
van dit schrijven.

Ontvangt, Mijne Heeren, de verzekering mijner bijzondere hoog
achting, waarmede ik de eer heb te zijn

UEd. Gestr. dw. dien.
(ffet.) C. A. Jeekel.

Kampen t 12 April 1875.

XIII. Aan het Bestuur enz.

M. H.

’t Is mij eene aangename taak U namens de Leden alhier
woonachtig dank te zeggen, dat U hen in de gelegenheid gesteld
hebt, hunne meening kenbaar te maken ten opzichte van het
voorstel van twee en twintig te ’s Gravenhage woonachtige leden
der Vereeniging, om aan het weekblad „Pro Patria” voor het jaar
1874/75 eene subsidie uit te keeren van f 400.

Ten einde te voldoen aan den wensch van het Bestuur, uit
gedrukt op bl. 4 der circulaire van 15 Maart jl., heb ik de eer
U mede te deelen dat in eene hier gehouden vergadering der
leden is besproken :

lo. In hoeverre de Vereeniging behoefte heeft aan een orgaan.
2o. Of ’t weekblad „Pro Patria” eenigen waarborg geeft om een

geschikt orgaan te zullen worden.
3*. Of de financiëele toestand der Vereeniging van dien aard
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is om» voor ecne gedeeltelijk reeds verloopen tijdruimte, eeuc
zoo hooge subsidie te geven.

Behalve de HH. v. d. Plas en Rijnders, die door ongesteldheid,
en de Hr. Ekker, die door ambtsbezigheden verhinderd was, heb
ben de overige twee en twintig leden bij het behandelen dezer drie
punten meer dan voldoende redenen gevonden om zich tegen
’t verkenen der gevraagde subsidie te verklaren.

De Correspondent y
Keiser.

XIV. Nijmegen, 12 April 1875.

Aan den heer Secretaris der Vereeniging enz.

WelEd. Gestr. Heer,

Eergisteren is te Nijmegen ontvangen eene 'missive uit ’s Bosch
dd. 8 April. Hierin werden de leden alhier woonachtig door die
uit ’s Bosch verzocht, inzage te willen nemen van een voorstel
door hen aan het Bestuur te ’s Hage te richten. Zij verzochten
verder, dat, zoo de medeleden zich mochten kunnen vereenigen
met de door hen geopperde bezwaren, zij daarvan, hetzij per
soonlijk, ’t zij coöpereerend, blijk mochten geven aan het Hoofd
bestuur te ’sHage, te gepaster plaatse, of door de naar hun
oordeel meest geschikte middelen.

Zooals U waarschijnlijk wel reeds bekend zal zijn, luidt hun
voorstel als volgt:

„Voorstellen tot verandering of wijziging in het Reglement of
wel die van finantiëelen aard, moeten, voor zooveel doenlijk, aan
de beslissing van alle hier te lande woonachtig zijnde leden der
Vereeniging onderworpen worden.

„Het Bestuur regelt de wijze van stemopneming.”
Ik heb dit voorstel bij de leden doen circuleeren en heb van

de 24 leden: 14 voor het voorstel van ’s Bosch, 2 tegen, 4 buiten
stemming, 4 die wegens afwezigheid geen stem konden uitbrengen.

Ik heb de eer te zijn
UJVEd. Gestr. Dienstw. Dn.

O. J. A. Schwarz. f
i
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XV. , Willemstad, 12 April 1875.
Jan het Btstuur der Vereeniging ter beoefening

van de Krijgswetenschap.
Mijne Ileeren !

Bij brief van 8 April jl. werd ons door eenigc leden der Ver
eeniging tot beoefening der Krijgswetenschap, wonende te’s Bosch ,
kennis gegeven van een schrijven, dat zij aan het Hoofdbestuur
der Vereeniging hadden gericht, naar aanleiding van de circulaire
van dat Bestuur dd. 15 Maart jl. aangaande het voorstel tot
idtkeering van eene subsidie aan het weekblad Pro Patria.

Bij het aan het hoofd dezes genoemd schrijven, werd ons ver
zocht, zoo wij met de geopperde bezwaren konden instemmen,
daarvan aan het Hoofdbestuur te doen blijken.

De ondergeteekendeu, allen leden van genoemde Vereeniging,
wonende te Willemstad, verklaren dan ook, dat, wat betreft de
bezwaren tegen het verleenen van de subsidie aan het genoemde
weekblad, zij hunne volkomene adhaesie schenken aan het schrijven
van hunne medeleden te ’s Hertogenbosch.

Ook zij vermeenen dat door het uitke.eren van eene subsidie
aan een week- of dagblad een antecedent gesteld zal worden,
waarbij het onafhankelijk en zelfstandig karakter van de Veree
niging in de waagschaal zou kunnen komen.

Hoe verheven en theoretisch vrij van iedere politieke kleur, of van
wat eigenaardige richting het programma van een dag- of weekblad
ook moge zijn, het in alle opzichten verwezenlijken daarvan zal,
naar hunne meening, wel tot de hersenschimmen blijven behooren.
Dikwijls — al zij het dan ook onwillekeurig — zullen de bijzon
dere opvattingen en denkbeelden van enkele personen in zoodanig
blad blijven doorschemeren.

Ten slotte geven zij ook als hunne meening te kennen, dat
het .ook hun wenschelijk voorkomt, dat wijzigingen in het Kegle-
ment of wel van finanticelen aard niet enkel door een betrekke
lijk klein aantal leden, die de vergaderingen bij wonen, worden
tot stand gebracht.

J. W. Boerrigter. Fabius.
van Helden Tucker. M. v. Aken.
Mesquita. N, J. Tolk.
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XVI. *s Bosch, 13 April 1875.

Aan den heer Secretaris der Vereeniging enz.

WelBdel Gestrenge Heer,

Aan het Bestuur van de Vereeniging voor de beoefening der Krijgs
wetenschap zal uit ’s Bosch een schrijven worden toegezonden,
waaronder ook mijn naam staat.

Mag ik U nu beleefdelijk verzoeken dien naam te schrappen.
De redenen zijn deze:
Ik ben, om verschillende motieven, tegen het geven van subsidie

aan het weekblad Pro Patria. In het bewuste schrijven komt echter
de volgende zinsnede voor:

„ Ons zijn feiten bekend,” enz. enz.... eene zinsnede, die vol
komen buiten mijn weten er in is gebracht — ik was absent —
en bovendien bepaaldelijk tegen mijne overtuiging strijdt.

Aangezien ik nu moeielijk slechts voor een gedeelte van het stuk
solidair kan zijn, vind ik het beter, dat mijn naam er in het geheel
niet onder voorkomt.

Nogmaals dus, heb s. v. p. de goedheid mijn naam door te slaan.
Hierdoor zal zich zeer verplicht achten

Uio dienstwillige dienaar ,
Bannier.

XVII.

Ondergeteekenden, leden der Vereeniging ter beoefening der
Krijgswetenschappen, wonende te Maastricht, vereenigen zich met
het bijgaand voorstel der leden dier Vereeniging te ’s Bosch.

Maastricht April 1875.

de Kok. H. A. Potter.
Van Stein Callenfels. Niermans.
Thijssens. J. L. Mulder.
Salomon. Salomon.
Borel. Cokart.
Vorstman. W. J. Van Selm.
Spronken. V. D. WlJCK.
L. J. Risseeuw. V. D. Wal.
L. J. SoUMAN. J. F. Muller.
v. Franckenberg en Pkoschlitz. W. J. Mulert.
Langguth. Gilissen.
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XVIII. Zwolle^ 14 April 1875.

Aan den keer Secretaris enz.

WelEdel Gestr. Heer!

Wij ontvingen Uwe circulaire, dd. 15 Maart, idem eene van
leden uit ’sHertogenbosch. Ten gevolge van een en ander hebben
wij de eer U mede te déelen, dat de leden te Zwolle adhaesie
schenken aan het voorstel tot verleenen van subsidie aan Pro
Patria enz. Drie vierde toch was voor Uw voorstel, een vierde
juichte dat uit ’s Bosch toe.

Ontvang WelEdel Gestr. Heer enz.

Namens de leden,
Roelants.

XIX. Middelburg, den 11 April 1875.

Aan het Bestuur der Vereeniging enz.

M. M.l

Closa heb ik de eer U de meeningen van de leden der Ver
eeniging alhier te doen toekomen, nopens het voorstel tot het
uitkeeren van eene subsidie aan het weekblad Pro Patria enz.,
met beleefde z uitnoodiging, daarvan wel ter zijner tijd en plaats
notitie te nemen.

Met de meeste hoogachting,
Coster.

Ik vereenig mij met de bezwaren der leden te ’s Bosch.
v. Karnebeek.

Ik beschouw de bijvoeging en toepassing van art. 38 hoogst
noodig. Woutersen.

Ik vereenig mij met het voorstel der leden te ’s Bosch.
F. E, H. Liebert.

Vereenig mij volkomen met'het voorstel der leden uit ’s Bosch.
SCHARTEN.

Ik ben het volkomen eens met de leden te ’s Bosch. Moll.
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Ik vereenig mij met het voorstel der leden te ’s Bosch.
M. H. Damme.

Ik vereenig mij met het voorstel der leden te ’s Bosch.
De Bonnler.

Ik acht het voorstel niet zeer practicabel eu kan er dus niet
bepaald vóór stemmen. Van Berlikom.

Ik kan mij zeer goed vereenigen met de bezwaren van de
H.H. leden uit ’s Bosch en ben overtuigd, dat het nuttig en noodig
zijn kan, dat een grooter aantal leden beslisse over zoodanige
misschien niet ingrijpende, maar wellicht gevolgrijke veranderingen.

Echter geloof ik niet dat zulks kan gevonden worden alleenlijk
door de voorgestelde toevoeging aan art. 38, maar dat hiertoe het
laatste gedeelte van het Reglement geheel zal behooren te worden
herzien. Baron Van Lijnden.

Ik vereenig mij met de bezwaren en het voorstel der H.H.
leden te ’s Bosch.

XX. *8 Bosch, 15 April 1875.

Hooggeachte Generaal!

De circulaire, door een dertigtal leden der Vereeniging tot het
beoefenen der Krijgswetenschap uit ’s Bosch Uwe Excellentie toe
gezonden, geeft mij aanleiding U mede te deelen, dat die circulaire
is samengesteld en verzonden gedurende mijn verlof. De hoog
achting die ik voor Uw persoon gevoel, de innige overtuiging van
het vele goede dat de officieren van het Nederlandsche leger aan
den Voorzitter en het Bestuur te danken hebben, geven mij vrijheid
te verklaren, dat èn inhoud èn behandeling der meergenoemde
circulaire buiten mijne medewerking werd daargesteld en afgedaan.

In eene algemeene vergadering, gisteren alhier bijeengeroepen,
ontving ik geene machtiging om ook uit naam van anderen dit
schrijven tot U te richten, en daarom verzoek ik dit als persoonlijk
te willen beschouwen.

Met de meeste hoogachting heb ik de eer mij te noemen,
Van Uwe Excellentie de Dw. Dienaar,

Correspondent te ’s Bosch,
Van Nouhuijs.
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XXI. Den heer Secretaris enz»

Beleefd verzoek ik U mijn naam te willen schrappen van de
circulaire, dezer dagen door de afdeeling ’s Bosch aan het Hoofd
bestuur der Vereeniging gezonden. De daarin voorkomende zin
snede, die van „bekende feiten” spreekt, kan ik niet onderschrijven ,
te meer, wijl die in de Vergadering der leden te dezer stede
niet behandeld, of, waar ze gereleveerd werden, niet beaamd zijn.

Met de meeste achting
Uw diens tv. dienaar,

Plet.

XXII. ’s Bosch, den 14en April 1875.

TUelBd. Gestr, Beer!
Ik verzoek U beleefd mijn naam te willen doorslaan onder de

onderteekenaren der circulaire, door eenige leden van de Vereeni
ging ter beoefening van de Krijgswetenschap uit ’s Bosch gericht
aan het Bestuur dier Vereeniging te ’s Gravenhage.

Hoewel geheel instemmende met de motieven die tot de circu
laire aanleiding gaven, komt in die circulaire, zonder mijn mede
weten en geheel tegen mijne opinie, de zinsnede voor: „ Ons zijn
feiten bekend, enz.”

Ik kan mij hiermede niet vereenigen, noch mij daarvoor aan
sprakelijk stellen , en niet verantwoordelijk kunnende blijven voor
den halven inhoud der circulaire, zie ik mij genoodzaakt mij als
onderteekenaar terug te trekken.

Ik heb de eer te zijn met de meeste hoogachting
Uw onderdanige dienaar,

A. O. Behm.

Na de gedane mededeelingen merkt de Voorzitter op, dat de
heer Jeekel in zijn schrijven ten onrechte gezegd heeft, dat het
voorstel omtrent het weekblad Pro Patria van het Bestuur is
uitgegaan: de vergadering weet dat het is gedaan door
een twintigtal leden; — voorts dat het Bestuur mededeeling heeft
gedaan van de ingezonden brieven, ten einde een blijk te geven
dat het in deze zelfs den schijn van partijdigheid en doordrijverij
wil vermijden. Hij wenscht nu dat de vergadering vooraf haar 



441

gevoelen uite over het adres van de Bossche leden en beslisse
welk gevolg daaraan zal worden gegeven, en opent daarover de
beraadslaging.

De heer Six heeft de circulaire van den Bosch op 8 April
ontvangen en acht het plichtmatig der vergadering dienaangaande
het volgende mee te deelen. Den 10d™ heeft hij tot een der onder-
teekenaren een schrijven gericht, het verzoek inhoudende, zijnen
medestanders den daarbijgevoegden brief te willen doen toekomen ,
welks inhoud hieronder volgt.

Aan HH. onderteekenaren der Bossche circu
laire van 7 April, betreffende de Vereeniging
ter beoefening der Krijgswetenschappen.

Mijne Heeren!

Ik heb de eer gehad Uwe circulaire aangaande de Vereeniging
ter beoefening van Krijgswetenschappen te ontvangen.

Ofschoon ik niet wil ontkennen, dat onder bepaalde omstandig
heden de daarin gegeven wenken behartigingswaard kunnen zijn,
mag ik mij niet ontveinzen dat die circulaire, zonder nadere toe
lichting, noodwendig veel van hare waarde moet verliezen.

Welke zijn de bepaalde omstandigheden die ik zooeven op het
oog had?

Ik noem die, wat het eerste punt der circulaire betreft (de
quaestie Pro Batria), partijdigheid van de zijde der redactie van
dat weekblad, en, wat de Reglementsherziening aangaat, gemoti
veerde vrees voor eenzijdigheid, waarvan op de tweede bladzijde
uwer circulaire sprake is.

Zoolang het bewijs niet is geleverd dat deze beide omstandig
heden bestaan, valt, naar ’t mij voorkomt, de kracht der te
berde gebrachte argumenten niet te beoordeelen, en zijn dus die
argumenten ten eenenmale zonder waarde.

Inmiddels wordt door U gewag gemaakt van „U bekende fei
ten”; ik twijfel dus niet of, in ’t belang onzer Vereeniging, zal
ik nadere mededeeling omtrent die feiten mogen tegemoet zien,
opdat ik ze, evenals dit schrijven, ter vergadering kunne meêdeelen.

Met verschuldigde gevoelens heb ik de eer mij te noemen enz.
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Spreker ontving den bericht dat zijn brief den ondertee-
kenaren werd rondgezonden; geen der geïnsinueerde feiten werd
hem daarbij mecgedeeld.

Van één der andere onderteekenaren ontving spreker een confi
dentieel schrijven, waarin een quasie feit werd genoemd, voor hem
van nnl en geener waarde. Tot zijn leedwezen is hij niet bevoegd de
ontvangen brieven mee te deelen, aangezien de afzenders hem bepaald
verzocht hebben ze niet te publiceeren. Verdere antwoorden zijn hem
niet geworden. Spreker meent, dat het der Vergadering duidelijk zal zijn,
welke de waarde is door hem sinds aan de Bossche circulaire toegekend !

De heer Hoooenboom zegt: Ik ben niet zoo gelukkig geweest
als de voorgaande spreker, een exemplaar van den Bosschen brief te
ontvangen. Een af druk van dat stuk is verzonden aan het Bestuur,
de geleidende missive — niet onderteekend — heeft den datum
van 7 April en is dus hoogstens den 8 d. a. v. hier aangeko
men; zij moest vóór den 16 April — heden — aan de negen
leden van het Bestuur worden rondgezonden, en daar het meeren-
deel dier leden overdag weinig tijd heeft zulk een stuk te lezen,
nog minder het te bestudeeren, zoo is het zeer wel mogelijk dat
mijn oordeel over dat stuk voor verbetering vatbaar zal bevonden
worden. Zoo dit, naar uwe meening, het geval mocht zijn, ver
zoek ik ü dit toe te schrijven aan de zooeven genoemde omstan
digheid. Hadden de onderteekenaars het origineel* stuk, het eigen
handig onderteekende document — omtrent welks bestaan gegronde
twijfel bestaat — aan het Bestuur gezonden, opdat het Bestuur
zekerheid zou hebben met een werkelijk onderteekend stuk te doen
te hebben, en hadden zij verder aan elk lid van het Bestuur een
afdruk daarvan doen toekomen — deze zijn toch in grooten getale
verspreid — dan zou dit bezwaar van zelf zijn opgeheven.

Niettemin weusch ik een enkel woord 'over dien brief te zeggen.
Mij komt het voor dat er véél vreemds in is te vinden. De heer
Six heeft reeds het een en ander opgenoemd, doch er is meer.

Vergun mij vooraf den loop dien de Reglementsherziening heeft
gehad, in uw geheugen terug te roepen. Op het convocatiebiljet
van 16 December werd, aangekondigd dat het Reglement zou wor
den herzien. Op dat zelfde convocatiebiljet stonden twee voorstellen, 
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een van finantiëelen aard en één betreffende een nieuw beginsel.
Het "Bestuur wenschte op die twee zaken eene beslissing te erlan
gen , alvorens tot de herziening over te gaan. Noch tegen het
eerste, noch tegen het tweede voorstel kwam één der leden buiten
’s Hage woonachtig op. In de vergadering van 30 December werd
dan ook op beide voorstellen beslist en het Bestuur begon zijnen
arbeid. Dat dit werk veel tijd vorderde en dat daarover veelvuldig
schriftelijk en mondeling is gediscussieerd, zal ik niet behoeven te
zeggen. Eindelijk was het Bestuur zoover gevorderd dat het den
15 Maart het gedrukte ontwerp-Reglement met eene toelichtende
nota kon rondzenden. Ten einde daarover het gevoelen der buiten
leden te vernemen, verzocht het Bestuur uitdrukkelijk dat ieder,
die daarin belangrijke wijzigingen wenschte aangebracht te zien ,
daarvan vóór den 5 April opgaaf zou inzenden aan den secretaris.
De 5 April brak aan en slechts 3 leden — 2 uit ’s Hage en 1
uit Arnhem — hadden aan den wensch van het Bestuur voldaan.
Het Bestuur had dus redenen om tevreden te zijn over zijnen
arbeid, het verheugde zich daarover, weinig denkende dat het
feest vierde op eene mijn, die den 7 te ’s Bosch zou springen en
die, zoo hare lading de verlangde uitwerking had, al het ver
richte zou vernietigen en niet gedaan maken.

De brief uit ’s Bosch werd eerst den 7 April verzonden, dus
twee dagen nadat de gestelde termijn was verstreken. Dit is reeds
eenigszins vreemd, maar wat nog vreemder schijnt, zij bevatte
niet een voorstel tot wijziging van het ontworpen Reglement maar....
van het oude* het bestaande. Een voorstel dat, zoo het werd aan
genomen , óf niets te beduiden had — en dan was het onnoodig
zich daarmede bezig te houden — óf ons heden avond onver
richter zake naar huis zou zenden — en dan is het wel wat
laat ingediend, nu het Bestuur meer dan drie maanden tijd had
gelaten om zulke^n voorstel in te zenden; — terwijl het bovendien voor
het Bestuur onmogelijk zou zijn het Reglement, zoo als het door
dit voorstel "wordt gewijzigd, na te komen.

Vergun mij een en ander nader toe te lichten. De 33 onder-
teekenaars, allen leden der Vereeniging, te ’s Bosch woonachtig,
stellen voor aan art. 38 van het Reglement van 28 Augustus 1866
toe te voegen: — let wel: toe te voegen —
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„Voorstellen tot verandering of wijziging in het Reglement of
wel die van finantiëelen aard moeten, vóór zóóveel doenlijk —•
lees: voor zoovéél doenlijk — aan de beslissing van alle hier te
lande woonachtige leden der Vereeniging onderworpen worden.

„Het Bestuur regelt de wijze van stemopnemen. ”
Ik zeide in de eerste plaats dat: óf het voorstel niets te be

duiden had, zóó het al werd aangenomen. Die meening baseert
zich op de woorden: zooveel doenlijk. Wie beoordeelt de doenlijk
heid^ vermoedelijk het Bestuur. Ik ben van oordeel dat het altijd
doenlijk is — zij het dan ook eene zéér onpractische handel
wijze — elk voorstel van wijziging, elk voorstel van finantiëelen
aard — al ware het bijv, slechts de quaestie van het huren van
een lokaal, het doen drukken van een convocatiebiljet — aan
de beslissing van alle leden hier te lande te onderwerpen; men
verschuift eenvoudig het tijdstip van behaudeling maar zoo ver,
tot allen zijn gehoord, tot al de verzegelde stembussen bij het
Bestuur zijn ingeleverd. De voorstellers hebben echter vermeend
dat er wel omstandigheden denkbaar waren, waarin het niet doenlijk
was — anders konden die woorden weggelaten worden — en daar
zijn nu geen nadere opheldering omtrent dit punt geven en niet
in de vergadering zijn om dit nader toe te lichten — dit laatste is al
één bezwaar van het stemmen buiten af — zoo waag ik het eene
veronderstelling te doen. Naar mijne meening zou zulk een geval,
waarin het Bestuur verklaren kon dat het niet wel doenlijk was
alle buitenleden in tijds te hooren, zich kunnen voordoen, wanneer bijv.
het Bestuur een onderwerp aan de orde had gesteld, en een of
meer leden kwamen kort voor de vergadering met een voorstel voor
den dag, dat de behandeling van dat onderwerp onmogelijk
maakte. Is die onderstelling juist, dan zou het Bestuur ook heden
avond, onmiddellijk na de aanname van dit voorstel kunnen ver
klaren, dat het niet wel doenlijk was heden avond nog al de buiten
leden te doen stemmen en dat het dus overging tot het behandelen
van de aan de orde gestelde punten. Wat zou dan de voorgestelde
wijziging gebaat hebben?

Zoo de woorden „zooveel doenlijk” echter niet in dien zin
opgevat moeten worden, dan zouden wij er ons toe moeten be
palen dit voorstel, ter elfder ure ingezonden, niet eens officieel 
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aangekondigd, nog minder aan de stemming van alle buitenleden
onderworpen, aan de orde te stellen vóór de voorstellen van het
Bestuur, die — voor zoover het Reglement dit toelaat — aan die
verschillende eischen hebben voldaan, moeten behandelen, en dan
na de aanname naar huis kunnen gaan.

Bestaat er alzoo grond om over de juiste opvatting in gissingen
te vervallen, nog erger is het, dat niet is toegelicht hoe het Bestuur
het geheele, aldus gewijzigde artikel moet opvatten. Laat ik U,
om U de zeer raadselachtige redactie van het aldus gewijzigde
art. goed te doen inzien, het even voorlezen:

„Voorstellen tot verandering van het Reglement, welke door
minstens twintig leden aan het Bestuur worden ingediend, moeten
aan de beslissing der vergadering worden onderworpen.

„Voorstellen tot verandering of wijziging in het Reglement of
wel die van financiëelen aard moeten, voor zooveel doenlijk, aan
de beslissing van alle hier te lande woonachtig zijnde leden der
Vereeniging onderworpen worden.

„Het Bestuur regelt de wijze van stemopneming.”
Hoe moet het Bestuur dat art. nu uitvoeren? Indien niet zoovele

hamen, die onder den brief gedrukt staan, mij noodzaakten dat
denkbeeld ver van mij af te werpen, dan zou ik denken dat de
steller van het voorstel het Bestuur een strik had willen spannen,
waarin het altijd zou te vangen zijn.

Er is echter nog meer duisters in de geheele zaak. De voor
stellers willen kennelijk zooveel doenlijk alle leden over elke wijzi
ging laten stemmen, maar niet alleen dat zij aan art. 38 eene
vrij onduidelijke redactie geven, zij laten art. 39 geheel en
al bestaan. Dit art. zegt: „Bij beraadslagingen over voorgestelde
veranderingen in het Reglement kunnen andere wijzigingen, die
met de reeds aangekondigde in verband staan, door het Bestuur
of door de leden worden ter sprake gebracht, en maken die even
zeer een onderwerp van beraadslaging uit.” Nu ontstaat de vraag —
het is toch kennelijk de bedoeling dat er niet alleen over beraad
slaagd, maar ook beslist zal worden — moet nu het Bestuur, als
zulk een wijziging ter sprake komt, de behandeling verdagen tot
alle buitenleden zijn gehoord, of treedt dan een geval in werking

1874/75. 30 
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waarbij dat niet wel doenlijk is? Ook dit cischt eenige toelichting,
die wij in het voorstel niet aantreffen.

Ik kom alzoo tot het besluit, dat het Bestuur volkomen ver
antwoord is, zoo het dit voorstel eenvoudig voor notificatie aan
neemt èn omdat het te laat is ingezonden om nog behoorlijk
„minstens veertien dagen te voren” (zie art. 20) ter kennis ge
bracht te kunnen worden, èn omdat het niet mogelijk is het zóó
aan te nemen. Art. 20 zegt: in den regel minstens veertien dagen
te voren, doch ik geloof dat hier geen gegronde reden bestaat
om van het Besluur te verlangen nu eens van dien regel af te
stappen; het heeft toch al den tijd gelaten — ruim drie maanden —
om in tijds dit voorstel in te dienen.

Ten einde echter eiken schijn van partijdigheid te vermijden,
geef ik bet Bestuur in overweging de Vergadering te laten beslissen
of het behandeld zal worden.

Ik moet thans nog een oogenblik een beroep doen op Uw ge
duld om de twee eerste alinea’s van dien brief, te behandelen; de
behandeling van het overige zal ik aan anderen overlaten.

Wij lezen in den brief aan het Bestuur: „De lezing Uwer cir
culaire 15 Maart jl., doet ons zien dat de wenschen der vergade
ring van leden” — hoeveel leden blijft ook nu, evenals in den brief
van 9 Maart, weder voer het Bestuur verborgen — „der Vereenigingter
beoefening van (de) Krijgswetenschap te’s Bosch woonachtig, geen
ingang hebben kunnen vinden bij het Bestuur.

„Zij behelsden het verzoek dat geene besluiten zouden worden ge
nomen van financiëelen aard, noch verandering worden gemaakt
in het bestaande Reglement, tenzij al de leden der Vereeniging,
hier te lande woonachtig, in de gelegenheid werden gesteld, hun
stem dienaangaande uit te brengen.”

AI dadelijk vraag ik: Waartoe die tweede alinea? De brief is
aan het Bestuur gericht, en het Bestuur behoefde niet aan den
inhoud van den brief van 9 Maart — eene andere uitdrukking
van wenschen van de Bossche leden is mij niet bekend — her
innerd te worden. Ik moet alzoo aannemen dat die herinnering
bestemd was voor de andere leden, doch ik moet dan opmerken
dat het dan wenschelijk zou geweest zijn, den inhoud van het 
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scnnjven van 9 Maart nauwkeuriger weer te geven, daar die
brief op 7 April nog niet in de handen der leden van de Ver-
eeniging was, en deze dus niet konden nagaan of de bewering in
de eerste alinea juist was.

Wij willen thans nagaan wat er van die bewering aan is.
In den brief van 9 Maart — zie het verslag van 12 Maart —

lezen wij:
„Het voorstel luidt als volgt:
1°. dat geene besluiten worden genomen van financiëelen aard,

hoe ook genaamd, tenzij al de leden der Vereeniging hier te lande
in de gelegenheid zijn gesteld, hunne stem daarover uit te brengen.

2°. geene wijzigingen te brengen in het bestaande Reglement,
tenzij ook de leden buiten ’sHage woonachtig en hier te lande
verblijvende, in de gelegenheid zijn gesteld daaromtrent vooraf
hunne zienswijze te kunnen mededeelen aan het Bestuur der Ver
eeniging.”

Wij zien dus in punt één gesproken van stem uitbrengen, en
in punt twee van zienswijze mededeelen, terwijl in den datumloozen
brief wordt gezegd , dat in beide punten is verzocht de leden in
de gelegenheid te stellen hunne stem uil te brengen. Daar het nu
niet in de bedoeling van de voorstellers van 9 Maart kan gelegen
hebben — het Bestuur had ten minste, naar ’t mij voorkomt,
geen recht zulks te veronderstellen — van het Bestuur eene han
deling te verlangen, die geheel en al in strijd zou zijn met het
Reglement, dat alléén spreekt van eene beslissing te nemen door
de vergadering, zoo bleef niets anders over dan aan te nemen,
dat men door de buitenleden eene adciseerende stem wilde doen
uitbrengen. Uit den datumloozen brief maak ik verder ook op, dat
de schrijvers bij nader inzien hebben geoordeeld — een gevoelen
dat ik ook deel — dat het wat al te veel gevergd is van elk lid
de zienswijze omtrent iedere wijziging te vernemen: stel dat eens
800 leden hunne zienswijze, natuurlijk behoorlijk gemotiveerd,
inzonden, hoeveel tijd zou er dan noodig zijn om, in verband
met al die zienswijzen, een Reglement samen te stellen? Terecht
hebben de 83 leden, allen te ’s Bosch woonachtig, dit ook begrepen ,
en in hun schrijven zienswijze mededeelen overgezet in stemuitbrengen.

Nu kom ik tot de vraag: Heeft het Bestuur niet voldaan aan 
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het verlangen, uitgedrukt in het schrijven van 9 Maart, of m. a. w.,
heeft dat geen ingang kunnen vinden bij het Bestuur? Ik geloof
Mijne Heeren, dat de briefschrijvers zéér verkeerd hebben gezien,
en dat integendeel het Bestuur nog vérder is gegaan in zijn ijver
om aan den wensch van elk lid der Vereeniging, wie het ook
zij, zoo veel mogelijk te gemoet te komen, dan de voorstellers
zelfs konden hopen.

Niet alleen toch dat het Bestuur den 15 Maart bet voorstel
Pro P atria en de omgewerkte wet aan de leden rond zond, en deze
voorstellen eerst den 16 April — alzoo met een geheele maand
tusschenruimte — aan de orde stelde; maar het Bestuur verzocht
zelfs den leden hunne bezwaren tegen het eerste mede te deelen
vóór 15 April, en de wijzigingen die zij in het laatste verlangden,
vóór 5 April op te geven. Niet alleen dus dat het Bestuur de leden
eene geheele maand tijd gaf om hunne stem uit te brengen, het
wenschte zoozeer in den geest der leden te handelen, dat het zelfs
aanmerkingen of tegenstemmen uitlokte. Te verlangen dat ook de
leden, die voor het voorstel Pro Palria gestemd zijn, en zij, die
geen bedenkingen op het ontwerp-Reglement hadden, zich ook de
moeite zouden geven daarvan mededeeling te doen, zou, mijns
inziens, te veel gevergd zijn. Niettemin hebben nog een groot aan
tal leden hun ingenomenheid betuigd met het voorstel.

Ik kom alzoo tot het volgende besluit:
Het Bestuur heeft, zoo ver het Reglement toeliet, ten volle

voldaan aan dc wenschen der Bossche leden. Het Bestuur is zelfs nog
verdergegaan. De gevolgtrekking hieruit laat ik aan de vergadering.

De heer Moorrees doet opmerken dat, volgens art. 39 van het
thans nog vigeerende Reglement, bij de beraadslaging over voorge
stelde veranderingen in het Reglement, andere wijzigingen, die
met de reeds aangekondigde in verband staan, door het Bestuur
of door de leden ter sprake kunnen worden gebracht. Daaruit
volgt dat dergelijke voorstellen niet kunnen gedaan worden door
leden, die de vergadering niet bijwonen. Wordt derhalve het
voorstel van de Bossche leden niet door een der op deze verga
dering aanwezige leden overgenomen, dan kan het niet in behan
deling komen.
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De heer Hoogenboom zegt, dat nog niet aan de orde is de
behandeling van het nieuwe ontwerp-Reglement. De vraag is op
dit oogenblik alleen: Zal het Bossche voorstel tot wijziging van het
bestaande Reglement, niettegenstaande het ter elfder ure is ingezon
den , niettegenstaande het niet officieel is aangekondigden niettegen
staande het door het Bestuur ontworpen Reglement, na de aanneming
van dat voorstel, niet zal kunnen behandeld worden, aan de orde worden
gesteld vóór de ter behandeling aangekondigde onderwerpen? Wordt
die vraag ontkennend beantwoord, dan is het nog tijd uit te maken
of een der aanwezige leden , bij de behandeling van het ontwerp-
Reglement in dien geest een voorstel wil doen.

De heer Robidé van der Aa is van oordeel, dat het voorstel
der Bossche leden, wanneer het als wijziging op het rondgezonden
ontwerp-Reglement was ingediend, bij de behandeling van dit Regle
ment ter sprake zou kunnen komen, zelfs al werd deze wijziging
door geen der thans aanwezige leden overgenomen. Maar de Bos
sche leden verzoeken iets geheel anders. Zij wcnschen, dat vóór
de behandeling der beide dezen avond aan de orde gestelde onder
werpen in het oude Reglement de wijziging gebracht worde, die
ten gevolge zal hebben, dat de oude wet voor goed gepetrifieerd
en fossiel gemaakt wordt, zoodat zij niet alleen nu, maar in vol
gende jaren bijna niet zou kunnen veranderd worden.

Nu hebben, volgens het bestaande Reglement, 20 leden het recht
aan het Bestuur de verplichting op te leggen, eene wetsherziening
aan de beslissing der algemeene Vergadering te onderwerpen.

De gedrukte circulaire uit ’s Hertogenbosch is door meer dan
20 leden onderteekend, doch zij is niet schriftelijk bij het Bestuur
ingediend. Als zoodanig is er, vooral na de bezwaren die ver
scheidene onderteekenaars er reeds tegen hebben ingebracht, geen
waarborg, dat dit voorstel inderdaad van het vereischte getal
leden uitgaat. In ieder geval, als 20 leden zulk een voorstel doen ,
moet het Bestuur het aan al de leden in het geheele land toe
zenden. Men heeft thans volstrekt geen zekerheid, dat de circu
laire uit ’s Hertogenbosch aan al de leden is rondgezonden; spre
ker, onder anderen, heeft er geene ontvangen. Hij gelooft dus,
dat op dit oogenblik en op deze vergadering alleen in behandeling 
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kan komen het voorstel tot het geven van een subsidie aan Pro
Patria en het voorstel tot algemeene wetsherziening, welk een en
ander op de behoorlijke wijze ter kennis van al de leden der
Vereeniging is gebracht. (Toejuiching.)

De Voorzitter zegt, dat hij uit die toejuichingen meent te
kunnen opmaken dat het de wil der Vergadering is voort te gaan
met de behandeling der punten, die in het programma der werk
zaamheden van dezen avond zijn opgegeven. (Toejuiching.)

De heer Abel vraagt het woord.

Eenige leden: Stemmen 1 stemmen 1

De heer Abel is geheel het gevoelen toegedaan door den heer
Robidé van der Aa kenbaar gemaakt, dat het voorstel, vervat in
het slot van het gedrukt schrijven uit ’s Hertogenbosch, om ver
schillende daarvoor aangevoerde redenen dezen avond niet in
behandeling behoeft te worden genomen. Toch acht hij de behan
deling van het voorstel wenschelijk omdat na die behandeling
geen der leden onzer Vereeniging meer in het onzekere zou
behoeven te verkeeren over den indruk, dien bedoeld schrijven
en vooral de zinsnede, houdende eene zijdelingsche beschuldiging
tegen de leden die onze algemeene vergadering bezoeken, in deze
bijeenkomst hebben nagelaten.

De heer Six beschouwt als 'het beste middel om uit het dilemma
te geraken waarin men verkeert, dat een lid eene motie van orde
stelle. Hij stelt dus de volgende motie voor:

„De Vergadering, oordeelende dat art. 39 van het vigeerend
Reglement niet toelaat het bepaalde voorstel, vervat in de circulaire
uit ’sHertogenbosch, in overweging te nemen, gaat over tot de
orde van den dag.”

De Voorzitter opent daarover de beraadslaging, en herinnert
dat nu deze motie en niets anders in discussie is.

De heer Van Tuerenhoüt is van oordeel, dat men verkeerd
zou handelen als men de motie van orde vau den heer Six aannam.
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De beer Robidé van der Aa heeft juist zoo even aangetoond.dat
art. 89 hier niet toepasselijk is, maar wel degelijk art. 38, zoodat
de circulaire der leden te ’s Hertogenbosch en het voorstel dat
zij doen, zeer wel in behandeling kan worden genomen. Door de
motie aan te nemen, zou men verklaren : wij kunnen die zaken
thans niet behandelen, en daarom gaan wij over tot de orde van
den dag. Maar dat is, naar spr. meent, niet juist. Men kan ze
z. i. zeer goed in behandeling nemen, en spr. acht dit zeer wen-
schelijk, niet alleen met het oog op hetgeen in de circulaire voor
komt of omdat er 33 namen onder staan — want men weetniet
met zekerheid , hoeveel van die namen er onder behooren — maar
omdat van elders ook betuigingen van adhaesie aan de circulaire
zijn ingekomen. Ook uit deferentie voor het gevoelen van die
leden, welke schriftelijk hun adhaesie aan den Bosschen brief be
tuigd hebben, zal men weldoen dat stuk in behandeling te nemen.
Op dien grond is spr. tegen het voorstel van den heer Six.

De heer Six. Art. 38 zegt dat voorstellen tot verandering van
het Reglement, welke door minstens 20 leden aan het Bestuur
worden ingediend, aan de beslissing der Vergadering moeten
onderworpen worden. Hij heeft er niets tegen, dat het voorstel
uit den Bosch aan de overweging en beslissing der Vergadering
zal onderworpen worden, maar het is nu niet aan de orde. Men
kan niet verlangen dat een voorstel, eerst den 8sten dezer maand
ingekomen, de voorkeur zal hebben. Hij handhaaft dus zijne motie.

De heer Robedé van der Aa. Er is geen waarborg dat de cir
culaire uit den Bosch aan al de leden is rondgezonden. Zij is
niet eens officieel aan het Bestuur ingediend. Ik meen echter,
dat de motie van den heer Six ten onrechte zich beroept op art.
89. Misschien ware het beter te spreken van het bestaande Reglement.

De heer Six wijzigt zijne motie, zoodat die thans luidt:
„De vergadering, oordeelende dat het vigeerende Reglement niet

toelaat het bepaalde voorstel, vervat in de circulaire uit ’s Bosch
dd. 7 April, thanz in behandeling te nemen, gaat over tot de
orde van den dag.”
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De lieer Van Tuerenhoüt verklaart, dat nu de verwijzing naar
art. 39 ia vervallen, een voornaam bezwaar tegen de motie is
weggenomen,

De motie van den heer Six wordt met 28 tegen 11 stemmen
aangenomen.

Aan de orde is thans het voorstel tot het uitkeeren van een
subsidie aan het weekblad Pro Patrio.

De heer Abel. Mijnheer de Voorzitter! wil me veroorloven de
redenen uiteen te zetten waarom ik, wanneer mijn stem zal worden
gevraagd, die zal uitbrengen vóór het voorstel betreffende het
weekblad Pro Patrio. Ik meen voor die uiteenzetting vrijheid te
mogen vinden in de omstandigheid , dat verschillende hoofdbezwaren
tegen het voorstel geopperd, m. i. slechts in schijn bestaan en
dat daar, waar eene grieve is te berde gebracht, deze verre van
algemeen gedeeld wordt.

De hoofdbezwaren, aan onze Vereeniging schriftelijk kenbaar
gemaakt, zijn drieërlei en betreffen: 1°. het beginsel van jaarlijksche
subsidiën aan militaire geschriften en weekbladen; 2°. de ontijdigheid
van het voorstel; en 3°. het gehalte van het weekblad Pro Patrio.

Ad 1°. Behoeft er hier wel sprake te zijn van het beginsel
van jaarlijksche subsidiën? Kan die quaestie niet geheel onaan
geroerd blijven? Wel is in den brief door de voorstellers het woord
subsidie gebezigd, doch niet in den zin als daaraan in sommige
bezwaarschriften werd gehecht. Daarentegen laat zich uit dien brief
gemakkelijk lezen, dat de bedoeling is, voor éénmaal een gift te
schenken aan een weekblad, dat om de uitstekende wijze, waarop
het arbeidt ten einde aan de weerbaarmaking onzer natie bevor
derlijk te zijn, de warme sympathie dier H.H. wegdraagt en hunne
achting verworven heeft. De voorstellers zouden dan daarbij geeu
ander doel voor oogen hebben gehad dan eene vereeniging als
deze, die sedert een tiental jaren in dezelfde richting werkt en
waarvan in den lande een welverdiende roep opgaat, in de ge
legenheid te stellen, iets van meer dadelijke uitwerking te ver
richten, door het geven van een tastbaar blijk van belangstelling
aan genoemd weekblad, waarvan de zeer zware taak daardoor
eenigszins zal worden verlicht : eene schoone gelegenheid die zich 
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nog niet heeft voorgedaan en die, zoo ooit weer, zich slechts
zelden zal voordoen.

Is mijne lezing juist, en heeft alleen het woord subsidie tot
een anderen uitleg aanleiding gegeven , dan is er bij de voorstellers
geen sprake geweest om de Verecniging te willen stellen voor het
aannemen van het beginsel om militaire tijdschriften of weekbladen
jaarlijks te subsidieeren, en bestaat er evenmin grond om zich thans
te verdiepen in beschouwingen of het aannemen van dergelijk
beginsel op den weg der Vereeniging ligt, al of niet. Zelfs het
denkbeeld om het blad tot orgaan der Vereeniging te maken aan
het slot der circulaire ter loops ter sprake gebracht, behoeft de vrees
voor bet aannemen van een nieuw beginsel niet te wettigen.
Wanneer men rekening houdt met de algemeene bewoordingen
over dit denkbeeld en met al hetgeen daaraan in de circulaire
voorafgaat, dan schijnt het mij duidelijk, dat die heercn niets
liever wenschen dan dat de Vereeniging er toe besluiten kon, de
geldelijke uitkeering te doen zonder daaraan eenige voorwaarde te
verbinden.

Aangezien ik niet de eer heb om tot de voorstellers te behooren,
vertrouw ik, dat wanneer ik in dwaling mocht verkeeren, één dier
heeren mij zal terecht wijzen. Ook al mocht aanvankelijk bij het
doen van het voorstel niet de bedoeling hebben voorgezeten door
mij daaraan toegekend, dan nog geef ik in overweging die be
doeling er aan te doen hechten, omdat daardoor al dadelijk voor
sommigen een hoofdbezwaar zou komen te vervallen en derhalve
de kans der aanneming wordt verhoogd.

Ad 2°. Het voorstel zou ontijdig zijn ! Ik moet ronduit bekennen
dat ik die redeneering niet vat. Ligt dit soms aan mijn begrip
van de beteekenis der woorden „tydig” en „ontijdig?”

Naar mijne meening, is een voorstel ontijdig b. v. wanneer door
de aanneming een ander voorstel, dat hangende of in uitzicht
gesteld is, geprejudicieerd zou worden. Zoo zou het voorstel
Pro Patrio, betreffende, ontijdig zijn geweest indien het in stemming
ware gebracht vóór dat beslist was over het voorstel om de contri
butie tot het normaal bedrag van f 4 terug te brengen. Thans, nu daar
over de beslissing nog zeer onlangs is gevallen, en daardoor voor
geruimen tijd weer een vaste grondslag werd verkregen voor het 
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financieel beheer der Vereeniging, acht ik.het voorstel Pro Patrio.
tijdiger dan ooit.

Ad 3°. Het gehalte van het weekblad zou te wenschen overlaten.
Deze grief is geformuleerd in het schrijven uit den Helder. Bestond
deze grieve ook bij mij, ik zou haar overwegend hebben geacht»
en mij daardoor genoopt gevoelen om, al ware elke andere zwarigheid
uit den weg geruimd, tegen het voorstel te stemmen. De kennis
making met die grief heeft bij mij dan ook van alles het zwaarst
gewogen. De hooge schatting waarin het weekblad, om zijn dege-
lijken inhoud, bij mij stond aangeschreven, mocht hier weinig
wegen, waar ik rekening had te houden ook met anderer oordeel.
Al dadelijk gaf het gemotiveerde voorstel der Haagsche leden mij
de zekerheid, dat ik in mijn gunstig oordeel over Pro Patria niet alleen
stond. De inhoud der verschillende adressen van adhaesie uit Leer
dam, Utrecht en Arnhem bevestigden mij in mijne persoonlijke over
tuiging. Zelfs al had er hieromtrent nog twijfel bij mij blijven bestaan,
dan zou de bijval aan het voorstel geschonken, door den algemeen
erkend kundigen oud-redacteur van de Militaire Spectator mij van
dien twijfel voor goed hebben genezen , en zou daarvoor niet eens
noodig zijn geweest te letten op de waardeering aan genoemd
weekblad ten deel gevallen van de zijde van onzen hooggeachten
Voorzitter, den generaal Knoop, in zijn bekend artikel in de Gids.

Derhalve: het minder gunstig oordeel nver het weekblad geveld ,
is slechts dat van enkelen, en wordt door velen ten stelligste weer
sproken, onder welke laatsten de twee meest bevoegde onzer
militaire schrijvers. Ik geloof dnarom dat ik zonder schroom deze
grief der minderheid mag ter zijde stellen.

Na het aangevoerde hoop ik, dat niemand mij zal verdenken van
te kort te komen aan eerbied voor de overtuiging van anderen,
wanneer ik verklaar dat de kenbaar gemaakte bezwaren op mijne
beslissing niet den minsten invloed konden hebben, en ik mij daar
door niet zal laten terughouden om het goede te verrichten, dat
de hand hier te doen vindt.

De heer Lütz uit den wensch, dat, met het oog op het vele
dat heden avond reeds gesproken is en op hetgeen nog behan
deld moet worden, niet ieder lid de motieven zal ontwikkelen, 
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waarom hij vóór of tegen zal stemmen, want dan zou er geen
einde aan het debat zijn.

Hij wil hiermede niets te kort doen aan hetgeen door den
vorigen spreker, den Secretaris der Veréeniging, is gezegd, en
richt dus het woord niet bepaald tot het Bestuur, maar tot de
geheele vergadering. Wij hebben geen mandaat; ieder is slechts
aan zich zelven verantwoording schuldig; hij uit dus alleen den
wensch, dat men de discussie over de te behandelen zaken be
korte. Er is reeds zooveel vóór en tegen het voorstel betreffende
Pro Palria gezegd, dat zelfs een vroeger geheel oningewijde nu
wel op de hoogte zal zijn.

Alleen zou spreker wenschen, indien het niet onbescheiden is,
de namen der voorstellers te vernemen.

De heer Gijsbekti H odenpijl wil slechts een paar vragen doen.
De eerste vraag betreft het programma van Pro Patria.
Hij zet voorop, dat hij volstrekt niet ongenegen is eene goede

zaak te ondersteunen, en gaarne gelooft hij, dat men, door aan
het voorstel gevolg te geven, een goed werk zal doen; maar hij
vindt het programma van Pro Patria, een weekblad dat hem
bepaald onbekend is, wel wat onbestemd.

Immers, de beginselen van de redactie worden daarin als volgt
omschreven:

„Zij acht elke organisatie onvoldoende, waarbij deugdelijke
oefening van alle deelen van onze levende strijdkrachten niet ge
noegzaam verzekerd wordt.”

Wat verstaat men onder genoegzaam? De een dit en de andere dat.
„Zij acht zoodanige organisatie noodig, dat het oorlogsbcstuur

ten allen tijd on middellijk over eene voldoende hoeveelheid troepen
kunne beschikken.”

Wat rekent Pro Palria eene voldoende hoeveelheid?
„en elk onderdeel zoodanig zij ingericht dat het in den toestand,

waarin het verkeert, bruikbaar is.”
Wat noemt Pro Patria in dit geval bruikbaar?
„Zij acht het noodig dat èn voor de levende èu voor de doode

strijdkrachten alles worde besteed/ wat na rijp beraad daarvoor
noodig wordt geacht.”
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Rijp beraad van wie?
„ Zij acht het onverantwoordelijk ’s lands gelden te besteden

voor eene inrichting van levende en doode strijdkrachten, waarvan
de daarvoor aansprakelijke personen zelf niet overtuigd zijn, dat
zij kunnen beantwoorden aan hunne roeping.”

Wie zijn die aansprakelijke personen?
„In speciaal-militaire vraagstukken stelt de redactie zich geen

partij. Zij acht zich niet geroepen, om propaganda te maken
voor eenig bepaald stelsel.”

De bedoeling zal toch wel zijn propaganda te maken voor
zekere begrippen. De redactie stelt zich geen partij: spreker wenschte
dat zij zich wel zeer krachtig partij stelde voor een bepaald stelsel.

Wie eindelijk zal men de bevoegde personen achten, waarvan
verder gesproken wordt?

Het voorstel telt 22 onderteekenaren. Waarschijnlijk zullen de
meesten hunner hier wel tegenwoordig zijn en die bezwaren kunnen
oplossen.

Eene tweede vraag is deze: Zal, wanneer wij eene tegemoetko
ming, eene gratificatie geven — het woord subsidie is hier minder
juist — het weekblad Pro Patria blijven bestaan?

De heer Bergansius heeft, toen in de vergadering van 30 De-
cember jl. het verleenen van subsidie aan tijdschriften en dagbladen
door den heer Hoogenboom in ’t verschiet werd gesteld, zich ter
stond in beginsel daar tegen verklaard, omdat hier niet het belang
van een weekblad of tijdschrift, maar dat der Vereeniging op den
voorgrond moet treden. Let men nu op de schriftelijke adviezen,
die aan het Bestuur zijn ingezonden, dan ziet men dat misschien
meer dan 2/3, dus de grootste meerderheid van de daarbij ge
noemde leden, tegen het verleenen van subsidie is, en zulks is
spreker een reden te meer om te stemmen tegen het voorstel.

De heer Abel meent dat de gevolgtrekking van den heer Ber
gansius zeer gewaagd is. Die gevolgtrekking te gronden op de
omstandigheid dat 2/3 der inzenders bezwaren formuleerden tegen
het voorstel, acht hij minder juist gehandeld. Al waren er enkel
bezwaarschriften ingekomen, dan lag daarin niets verwonderlijks, 
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want alleen de mededeeling van bezwaren was gevraagd. Wil men
er niet op letten of de geopperde bezwaren wichthoudend zijn,
dan vordert de billijkheid althans dat het aantal van hen, die be
zwaren maakten , worde in rekening gebracht over bet geheel getal
der leden, dat meer dan 1000 beloopt. Dat een zeker aantal leden
uit verschillende oorden hunne bijzondere ingenomenheid met het
voorstel hadden betuigd, kon aan die berekening niet te kort
doen, maar mocht er slechts toe leiden om hen, die twijfelen, tot
de aanneming te dringen. Hij wil niet evenzeer een gewaagde
gevolgtrekking maken en beweren dat alle leden, die geen be
zwaren hebben ingebracht, aan het voorstel hun adhaesie schen
ken,- doch meent wel te kunnen zeggen, dat bij die leden het
bezwaar niet zoo groot was, om er de pen voor in den inkt te

doopen.

De heer Robidé van der Aa. De Secretaris beroept zich op
eene gevaarlijke statistiek. Men lette op een voorbeeld in onze
geschiedenis. Toen België met Nederland vereenigd werd, werd
aan de Belgische notabelen de aanneming der gewijzigde Neder-
landsche grondwet voorgesteld. Het aantal tegenstemmers overtrof
verre dat der voorstemmers. Koning Willem I begreep in zijne
wijsheid, dat men de stemmen van hen, die niet gestemd hadden,
als voorstemmers moest medetellen, en dat in dat geval de
grondwet was aangenomen. Het is bekend, welken treurigen invloed
dit besluit op de verdere gebeurtenissen heeft uitgeoefend. Men
moet dus voorzichtig zijn met dergelijke berekeningen. Men kan
thans met zekerheid alleen zeggen, dat tegen het voorstel, om
subsidie te geven aan Pro Patria, door vele leden in allerlei plaat
sen van ons land gewichtige bezwaren zijn geopperd. Even als de
heer Bergansius, meent ook spr. dat die bezwaren zeer moeten
wegen bij het besluit, dat deze vergadering thans nemen zal.

Het Bestuur is omtrent dit punt verdeeld geweest, en spr. meent
dat men, door het geven van een subsidie, wel van den tot dusver
gevolgden weg zou afwijken. Was het eene gave in eens, het zou
een ander geval zijn. Wil een der voorstellers het beproeven, spr.
laat dan zijne meening gaarne voor eene betere varen, maar hij
gelooft dat het moeielijk te bewijzen zal zijn, dat met eene som 
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van ƒ 400 het weekblad — dat overigens zijne sympathie weg
draagt — zou te redden zijn. Spr. geeft dus in ernstige overwe
ging of het wel wenschelijk is, dezen eersten stap te zetten op
een tot dusver door de Vereeniging niet bewandelden weg.

De heer Six meent, dat hier de eerste vraag moet zijn: Is het
verleenen van een subsidie aan Pro Patria in strijd met het
Reglement der Vereeniging? Hij gelooft het niet, want niemand
zal kunnen ontkennen dat het ondersteunen van het eenigsle mili
taire weekblad in Nederland, — dat zich mei zeer veel moeite gedu
rende eenige jaren op eigen beenen heeft staande gehouden en
uitsluitend aan militaire belangen is gewijd, — zou zijn : streven
naar de verspreiding van heldere begrippen omtrent krijgszaken.
Wanneer de redactie van het weekblad partijdig ware, dan zou
het subsidie in strijd kunnen geacht worden met het Reglement;
dit is wel geïnsinueerd, maar door geen enkel feit gestaafd.
Daarom gelooft spr. dat het voorstel valt binnen den werkkring
der Vereeniging en krachtige ondersteuning verdient. Lange dis
cussie acht hij onnoodig; volgens het vigeerend Reglement kan alleen
deze vergadering hier beslissen; het voor en tegen — het laatste
voorzeker ruimschoots — is uitgesproken; ieder der aanwezigen
oordeele voor zich zelf nopens de geldigheid der aangevoerde
argumenten.

De Voorzitter acht het noodig, na hetgeen de beer Six gezegd
heeft, andermaal uitdrukkelijk te verklaren, dat het voorstel niet
van het Bestuur uitgaat. Als Bestuur heeft het daarover zelfs geen
advies uitgebracht;, ieder lid van het Bestuur zal daarover indi
vidueel, naar eigen goedvinden, stemmen.

De geachte Secretaris heeft op den persoon des Voorzitters
gewezen als een voorstander van Pro Patria. Dat is hij ook;
hij acht het een zeer goed weekblad, maar daaruit volgt niet dat
hij in beginsel is voor het verleenen van subsidie: dat is geheel
iets anders.

De heer Lutz heeft aan het Bestuur mededeeling gevraagd van
de namen der onderteekenaars van het voorstel. Het Bestuur ge
looft niet dat daartoe eenige verplichting bestaat. Er zullen, mis
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schien, onder de voorstellers zijn, die niet, gaarne zien dat hun
naam bekend worde gemaakt.

De heer Weeninck heeft volstrekt geen bezwaar om te verklaren ,
dat hij een van de onderteekenaars van het adres is. Spreker is,
het woord vragende, bevreesd met zijn vriend Lutz in botsing
te komen, daar deze gaarne een einde aan de discussie wil hebben,
en dat wenscht spreker ook, maar hij wil vooraf nog het een en
ander zeggen.

Het voorstel, door een aantal leden gedaan, is geheel overeen
komstig zijne inzichten. Het weekblad Pro Patria is opgericht
door eenige personen, die door vaderlandsliefde gedreven werden.
Spreker weet zeer zeker, want hij kent personen die bij het blad
betrokken zijn, dat het subsidie niet meer behoeft te bedragen
dan ƒ400 tot de maand Augustus. Welke de strekking van het
weekblad is, heeft het getoond van zijne oprichting af. Spreker
heeft het van 1873 af gelezen en er zich grootendeels mede kun
nen vereenigen. De redactie heeft zich goed aan haar programma
gehouden, maar er kunnen in de Vergadering wel leden zijn die
het blad nooit hebben gezien en er zich daardoor eene andere
voorstelling van maken; die het echter leest, zal er zijneadhaesie
wel aan kunnen schenken. Spreker is overtuigd, dat Pro Patria
niet meer dan ƒ400 noodig heeft om voortdurend te blijven be
staan. Hij wenschte dat het meer bekend en verspreid ware, want
hij heeft het aan anderen laten lezen, en deze verklaarden dat
zij er zeer mede ingenomen waren. Hij is overtuigd dat het geen
jaarlijksche subsidie, maar alleen een steun van ƒ400 noodig
heeft, want de oprichters zijn zeer ten achteren en hebben reeds
vele opofferingen gedaan. Ook kostte het in den beginne moeite ge
schikte stof tot verwerking te bekomen , en menige brief is tot
spreker gericht met verzoek om het leveren van bijdragen te willen
bevorderen. Ieder moet nu zijne persoonlijke opinie volgen , en daarom
zou spreker er met den heer Lutz voor zijn, het voorstel nu maar
in stemming te brengen.

De heer Gijsberti Hodenpijl merkt aan, dat, aangezien som
mige leden er aan hechten de namen der onderteekenaars van
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het voorstel te vernemen, het misschien voldoende zou zijn de
lijst ter inzage te leggen of de namen in de notulen op te nemen.

De heer Abel brengt onder de aandacht der vergadering dat
het voor de onderteekenaars, die hunne namen niet van algemeene
bekendheid willen hebben, zeer moeielijk is er hier tegen op te
komen. Of er zijn, die bezwaar hebben tegen het noemen van
hun naam anders dan aan het Bestuur, waaraan de brief was ge
richt, weet hij niet, doch het geval is mogelijk.

Hij geeft daarom in overweging, nu het voorstel, zelfs nadat
de heer Lntz- heeft aangedrongen op weinig spreken, nog van ver
schillende kanten is bekeken, tot stemmen over te gaan. Immers,
in eene Vereeniging als deze, doen de namen der onderteekenaars
van het voorstel tot de zaak zelve weinig af.

De heer Lutz merkt op dat, hoewel zijn verzoek om de dis
cussie te bekorten, niet veel heeft uitgewerkt, toch is gebleken
dat het geenszins overbodig was, en neemt de vrijheid het ander
maal te doen. Zoo de vraag onbescheiden is om de namen der
voorstellers mede te deelen, dan dringt hij daarop niet verder aan.
Hij deed alleen die vraag, omdat misschien de namen een aan
beveling voor het voorstel hadden kunnen zijn.

De heer De Bas zegt er prijs op te stellen mede te behooren
tot degenen, die het voorstel hebben gedaan. Hij deed dit vooral
om toenemende uitstraling te bevorderen van alles wat in de
vergadering wordt behandeld, hetgeen vooral kan geschieden
door eene der voornaamste apostelen van onzen eeuw, namelijk
de pers. Ofschoon men alle reden heeft zeer te waardeeren de
wijze waarop de pers verslag geeft van het verhandelde op de
vergaderingen, zoo is toch de opneming van die verslagen geheel
facultatief. Pro Patria geeft ook geregeld een verslag en plaatst
zich daarbij eveneens op een vrij onpartijdig standpunt. Wordt
thans een subsidie gegeven, dan zou men b. v. de opneming van
die voorloopige verslagen verplichtend kunnen stellen. De bedoeling
is slechts een subsidie voor één jaar te geven; het voorstel strookt
zijns inziens geheel met het doel der Vereeniging, dat verspreiding
wil van heldere begrippen omtrent krijgszaken. Spr. zou het be
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treuren, wanneer het voorstel werd verworpen, omdat Pro Palria
eene goede zaak dient; daarom heeft hij ook niet geaarzeld zijn
naam bij die van andere onderteekenaars te voegen.

De heer Bergansius, Men schijnt van meening te zijn, dat
zij, die tegen het voorstel willen stemmen, Pro Patrio, niet appre-
cieeren. Dit is met spr. geenszins het geval. Hij beaamt zelfs het
standpunt, door het blad ingenomen bij de verdediging van een
gewichtig beginsel, aangezien de toepassing daarvan ook door
spreker als noodzakelijk wordt beschouwd; maar men behoort
vooral te letten op de belangen der Vereeniging, en deze bevelen
de aanneming van het voorstel niet aan. Laten zij, die overtuigd
zijn van het nut van het blad, individueel er op inteekenen!
Spreker zal zulks doen, en indien vele leden dat voorbeeld vol
gen mochten, dan zal het belang van Pro Palria beter bevorderd
worden, dan door eene geldelijke hulp der Vereeniging.

De heer Van Eck doet opmerken , dat de Secretaris heeft ge
meend dat de voorstellers, niettegenstaande het daaromtrent ver
melde in hunnen brief van 5 Januari jl., niet wenschten het
weekblad Pro Palria te zien aannemen als het orgaan der Ver
eeniging. Nu echter heeft een der voorstellers dit juist als een der
hoofdredenen voor het verleenen van subsidie aangevoerd.

Spr. acht het bepaald onnoodig dat het weekblad het orgaan der
Vereeniging wordt; deze toch heeft een voldoend orgaan, in haar
Verslag van de Vergaderingen, en daarom zoude spr. wenschen dat
het subsidie, zoo het mocht worden verleend, alleen beschouwd
worde als eene gave aan Pro Palria, niet als eene ondersteuning,
welke de Vereeniging eenig recht op het weekblad zou verschaften.

De heer Van der Burg zal, als Penningmeester, tegen het
voorstel stemmen, naar aanleiding van het votum der vergadering
van 30 December 1874.

De beraadslaging wordt gesloten.
Het voorstel, om aan het weekblad Pro Palria voor het jaar

1874—75 eene subsidie uit te keeren van ƒ400, wordt in stem
ming gebracht: 23 leden verklaren zich voor, 16 tegen.

1874/75. 31



462

Dc Voorzitter zegt dat het, naar zijn gevoelen, hier geldt
eene verandering van het Reglement, die alleen kan geschieden,
zoo twee derden der stemmen zich daarvoor verklaren. Evenwel ,
zijne medeleden van het Bestuur zijn eenparig van gevoelen, dat
hier sprake is van een gewoon voorstel, waaromtrent de volstrekte
meerderheid van stemmen beslist. In dit geval is het voorstel
aangenomen.

Dienovereenkomstig wordt bij acclamatie besloten.

De Voorzitter stelt voor om de behandeling van het ontwerp-
Reglement, die waarschijnlijk bij het vergevorderde uur niet zou
kunnen afloopen, uit te stellen tot het volgende Vereenigingsjaar.

De heer Lutz wenscht de beraadslaging over het ontwerp-
Reglement onmiddellijk aan te vangen. Mocht men die heden
avond niet ten einde kunnen brengen, dan zou de voortzetting
plaats hebben in de eerstvolgende bijeenkomst.

De Voorzitter doet den heer Lutz opmerken, dat er nog
slechts ééne vergadering in dit Vereenigingsjaar kan gehouden
worden, en het onderwerp ter behandeling daarvoor reeds bepaald
is. Daarbij komt nog dat de zaak niet van dringenden aard kan
worden geacht.

Met 23 tegen 15 stemmen wordt het voorstel des Voorzitters
goedgekeurd en de bijeenkomst, waarin 5 nieuwe leden waren
aangenomen, ten half tien ure gesloten.

Namens het bestuur,

De Secretaris,
F. E. L. A. Abel.


